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DANES POGREB^ TRAGIČNO UMRLIH^ DOBROVOLJSKEGA, VOLKOVA IN_ PACAJEVA

Ganljivo slovo Moskovčanov 
od treh kozmonavtov Sojuza 11

Dobrovoljskega, Volkova in Pacajeva so položili na mrtvaški oder v domu rdeče 
armade - Brežnjev, Podgorni in Kosigin na častni straži ob treh krstah - Ljudstvo 
je junaške kozmonavte prekrilo s cvetjem - Se niso znani vzroki njihove smrti

MOSKVA, 1. — Tu so sporočili, da bo jutri ob 14. uri na Rdečem 
trgu pogreb treh kozmonavtov Dobrovoljskega, Volkova in Pacajeva, 
ki so včeraj tragično preminili med prihodom na Zemljo z vesoljsko 
ladjo Sojuz 11. Po žalni slovesnosti na Rdečem trgu bodo žare s 
pepelom treh pokojnih kozmonavtov položili v grob ob kremeljskem 
zidu, kjer že počivajo posmrtni ostanki Jurija Gagarina, prvega 
človeka, k) je letel v vesolju in je umrl zaradi letalske nesreče, ter 
Vladimira Komarova, ki je prav tako umrl ob vrnitvi na Zemljo z 
vesoljsko ladjo.

Sovjetski ljudje so še vedno za-
prepaičeni in ne morejo verjeti, 
da so trije kozmonavti, ki so 
bili vajeni videti skoraj za mesec 
dni nasmejane na televizijskih ekra
nih, ko so krožili okrog Zemlje, 
tako tragično umrli. V Moskvi se 
ljudje zbirajo okrog radijskih tran
zistorjev in poslušajo zadnje vesti 
o tem tragičnem dogodku. Iz vseh 
krajev sveta prihajajo v Moskvo so
žalja in slike treh umrlih kozmonav
tov so izobešene v izložbah, avto
busih in drugje.

Dobrovoljski, Volkov in Pacajev

ležijo na mrtvaškem odru v domu 
rdeče armade. Pročelje stavbe in 
notranjost, zlasti pa še dvorana, 
v kateri ležijo trije kozmonavti, 
so prekrite z žalnimi zavesami. Tri
je kozmonavti ležijo v krstah in 
je videti njihov obraz in doprsje. 
Na prša so jim položili zlate 
zvezde reda «heroja Sovjetske zve
ze*.

Že od zgodnjih jutranjih ur se 
je pred domom rdeče armade 
zbrala velika množica ljudi, da se 
poslednjič poslovi od treh junaških 
kozmonavtov. Ves dan je šla ne

mo mimo treh krst dolga vrsta 
Moskovčanov. Marsikatero oko se 
je ovlažilo ob pogledu na nepre
mične blede obraze. Danes dopol
dne so opravili častno stražo ob 
mrtvaškem odru Leonid Brežnjev, 
Nikolaj Podgorni, Aleksej Kosigin 
in drugi sovjetski voditelji. Ob 
krstah, v dvorani, na hodniku in 
v stranskih sobah je ogromno cvet
ja. Trije sovjetski voditelji so se 
nato ustavili s svojci pokojnikov, 
s katerimi je bila tudi Valentina 
Tereškova, prva in doslej edina 
kozmonavtka na svetu. Po oprav
ljeni častni straži so se dlje časa 
zadržali skupno z vdovami in nji
hovimi sinovi ob mrtvaškem odru.

Takoj nato so nastopili častno 
stražo kolegi treh pokojnih kozmo
navtov. Prišli so, da se poslednjič 
poslovijo od svojih tovarišev.

Ves dan se je zvrščalo moskov-
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ITALIJANSKA LEVICA PREUČUJE POLITIČNI POLOŽAJ

Vodstvo PSI za uresničitev reform 
ter za nova in naprednejša ravnovesja

Berlinguer na CK KPI: Politično os jo treba premakniti na 
Ievo» - Razprava o Vecchiettijevem poročilu na CK PSIUP

RIM, 1. — Italijanska levica pre
učuje rezultate volitev 13. junija 
ter sedanji politični položaj. V Ri
mu so danes zasedali vodstvo PSI, 
centralni komite KPI in centralni 
komite PSIUP. Predsednik republi
ke Saragat pa je danes sprejel 
vladnega predsednika Colomba, ki 
mu je poročal o rezultatih poto
vanja v Veliki Britaniji.

Vodstvo PSI je poslušalo poroči
lo tajnika Mancinija ter po raz
pravi odobrilo dokument, za kate
rega so glasovale vse struje. Av
tonomisti so se vzdržali glasova
nja samo o zadnjem odstavku do
kumenta.

Socialistično vodstvo izraža v re
soluciji »prepričanje, da je treba 
politiko reform ne samo potrditi, 
ampak ji dati novega zagona, kajti 
samo zadostitev zahtev in želja de
lavcev lahko utrdi temelje republi
kanske demokracije*. KD se je po 
mnenju vodstva PSI znašla pred al
ternativo med linijo, ki bi «spet 
vključila v igro sile skrajne des
nice*, ter izbiro, ki bi upoštevala 
proces demokratične rasti italijan
ske družbe, se pravi politiko re 
form »v okviru nepopustljive za
ščite demokratičnih ustanov in dr
žave, ki je zrasla iz odporništva*.

PSI — je rečeno v dokumentu — 
zavrača vse poskuse obnavljanja 
zamisli vladne večine, ki bi bila 
zaprta in nepredušna za prispev
ke političnih sil leve opozicije ter 
za zahteve, ki jih izraža »velika 
In enotna demokratična sila sindi
katov*. PSI, trdi vodstvo, ni ni
kakor pripravljena podpreti _ revi
zijo večine v zmernem in dejansko 
novocentrističnem smislu.

Dokument vodstva vztraja pred
vsem na potrebi, da se izvedejo 
reforme, o katerih razpravlja par
lament: stanovanjska reforma, za
kon o Jugu, davčna reforma in 
reforma univerze, ne da bi znova 
odpirali razprave o bistvenih toč
kah. Prva priložnost za preverja
le v tem smislu bo ob razpravi 
v senatu o stanovanjski reformi.

«Glede splošnih perspektiv socia
listične politične akcije — se za
ključuje dokument — vodstvo še 
enkrat poudarja obvezo stranke za 
Ustvarjanje novih in naprednejših 
gospodarskih, socialnih in političnih 
ravnotežij, ter ponavlja, da se ta 
akcija in ta obveza vključujeta v 
avtonomno in neodrekljivo funkci- 
1° PSI, ki teži k globoki obnovitvi 
v družbi in v drugih političnih 
silah, ki naj odpre novo fazo v 
razvoju italijanske demokracije*.

Vodstvo PSI je tudi odobrilo re
solucijo, v kateri izraža zadovolj
stvo zaradi nedavne razsodbe ustav
nega sodišča o razporoki ter po
udarja nevarnost in škodljivost re
ferenduma o tem vprašanju.

CK KPI je danes nadaljeval raz 
Pravo o poročilu namestnika tajni
ka Berlinguerja, ki bo trajala tudi 
lutri. V poročilu, ki so ga objavili 
danes, je Berlinguer ocenil rezul
tate volitev 13. junija ter ugotovil, 
da je PSI napredovala, ker je »znat
no spremenila usmeritev*. Porast 
glasov MSI je omogočila kriza v 
f^DI in monarhistični padec, pred
vsem pa usmeritev volilne kampanje 
KD. Glavno dejstvo pa je, da se ni 
se uresničil tisti demokratični preo- 
njnt. ki ga je želelo široko gibanje. 
*Določena ravnovesja so bila pretr
gana — je dejal Berlinguer — 
niso se pa ustvarila nova na višji 
ravni*. Na področju javnega reda 
1* komunistični voditelj obtožil KD 
** vlado »neodgovorne popustljivo

sti* do skrajne desnice in do škva- 
drističnih napadov.

Če bodo KD in vladne sile iz
brale »pot nadaljnjega premika v 
desno*, bi se po Berlinguerjevem 
mnenju položaj še bolj poslabšal 
ter bi se ustvarila še večja nape
tost. »Kdor si želi resnično pomi
ritev političnega vzdušja — je na
daljeval Berlinguer — bi moral ra
zumeti, da je to mogoče samo s 
premikom nacionalne politične osi 
ne na desno, pač pa na levo.*

Komunistični predstavnik se je 
dalj časa zadržal ob vprašanju refe
renduma za odpravo razporoke ter 
je pobudo za referendum označil 
kot »vojno napoved*, če bi prišlo 
do boja, je dejal, bi komunisti sto
pili v ta boj z vsemi silami, tako 
da bi referendum nikakor ne bil 
«zmagoviti pohod klerofašističnih 
sil*. Zadnji del svojega poročila je 
Berlinguer posvetil vprašanjem raz
voja partije in njenih organizacij.

Centralni komite PSIUP je nada
ljeval razpravo o poročilu, ki ga je 
včeraj podal tajnik Vecchietti. V 
razpravo so posegli Gatto, Liber-

sko prebivalstvo skozi dvorano, v 
kateri ležijo trije kozmonavti. Pri
šlo je do mnogo ganljivih prizorov, 
ko so priletne ženske in otroci z 
objokanimi očmi polagali cvetje 
ob mrtvaškem odru. Kdor je le 
mogel je izrazil svoje sožalje svoj
cem. Mimo njih so šli ljudje vseh 
slojev prebivalstva. Danes je bil 
v Moskvi delovni dan, toda vide
lo se je, da je mnogo ljudi za
pustilo delo, da se poslednjič po
slovijo od Dobrovoljskega, Volko
va in Pacajeva.

Smrt treh sovjetskih kozmonav
tov Sojuza 11 postavlja prvič v 
zgodovini presunljivo vprašanje: a- 
li so v dolgih vesoljskih poletih 
bolj občutljivi stroji ali ljudje? Pri 
tem se hkrati postavljata tudi dvo
ma: je posadka Sojuza 11 umrla 
zaradi okvare naprav ali pa za
radi nevzdržljivosti človeškega or
ganizma po tolikih dneh v veso
lju ob povratku v zemeljsko atmo
sfero? Ti dve zagonetki bo morala 
rešiti preiskovalna komisija, ki je 
bila včeraj imenovana in je takoj 
začela z delom. Doslej komisija še 
ni objavila svojih izsledkov. Po spo
razumu z ZDA bi morala sovjetska 
komisija svoje ugotovitve sporočiti 
ameriškim vesoljskim znanstveni
kom.

Sovjetski pisatelj Konstantin Si
monov je danes napisal v «Pravdi»: 
«V zadnjem trenutku srca treh mož 
niso vzdržala neznani sili iz vzro
kov, ki so za nas še neznani in 
zaradi katerih smo izgubili tri ple
menite in pogumne može*. S temi 
besedami je sovjetski pisatelj hotel 
tolmačiti zagonetno vprašanje, ki 
je prevzelo vse sovjetsko prebival
stvo. »Izvestja* danes pišejo, da še 
hujše težave ne bodo mogle usta
viti generacijo junakov današnje 
dobe. Človeštvo, pravijo »Izvestja*^ 
.je ha poti k zvezdam ih bo nada
ljevalo svojo pot. Ni dvoma, ugo
tavlja moskovski dnevnik, da ta 
pot zahteva moškost, pogum, al
truizem in pripravljenost na žrtve. 

V moskovskih obveščevalnih kro- 
ACIREALE (Catania), 1. — Ko-. gjj) ^ d&nes lajavih, da so trije 

misar javne varnosti v Acireale je kozmonavti nekaj ur pred tragič- 
pnjavil sodnim oblastem za zahtev ' nlm SVojega poleta,
državnih ustanov tajnika MSI Gior- ’ ,ni zau nja v lastne moči in v

o d mirantnio A mironfn ta lmn A 1 °

tini, Ceravolo in Corallo. Razprava 
se bo nadaljevala tudi jutri, zvečer 
pa bi se moralo zasedanje končati.

Almirante prijavljen . 
sodišču zaradi žalitve 
demokratičnih ustanov

gia Almiranteja. Almirante je imel 
v nedeljo na trgu v Acireale javno 
zborovanje, na katerem je, po ugo
tovitvah policijskega komisarja, upo
rabil žaljive izraze do predsednika 
vlade ter demokratičnih in ustavnih 
ustanov.

RIM, 1. — Komisija za proračun 
in državne udeležbe poslanske zbor
nice je danes na posvetovalni stop
nji odobrila zakonski osnutek, ki 
določa 900 milijard lir za investi
cijski sklad ustanove IRI.

svojo vesoljsko ladjo, vprašali na 
Zemljo, naj jim dovolijo da osta
nejo v vesolju še nekaj dni. Glav
ni ravnatelj sovjetskega vesoljske
ga načrta general Nikolaj Kamna
nim je njihovo prošnjo zavrnil In 
ukazal poveljniku Dobrovoljskemu, 
naj se vrnejo na Zemljo, kot je 
bilo vnaprej določeno. Razumljivo 
je, da Kamandn in Dobrovoljski 
ndtd slutila nista, kaj se bo zgo
dilo tik pred pristankom vesoljske 
ladje.

Značilen je tudi članek, ki ga je 
objavila v nekem krajevnem listu 
vesoljski Inženir Ljudmila Bogu- 
slavskaja. Napisala je, da vpraša
nje breztežnosti še zdaleč ni bilo 
rešeno. V članku se je vprašala: 
«Se človek lahko prilagodi njemu 
tujim ln Izdajalskim pogojem dol
gega poleta v vesolju?« Na to vpra
šanje je odgovorila: »Minilo je že 
drugo desetletje odkar skuša člo
veštvo rešiti to vprašanje... Človek 
je bil v vesolju za nekaj mtnut, 
ure, dneve in tedne. Toda za re
šitev tega vprašanja so potrebna 
leta. Če se človeški organizem lah
ko kmalu privadi breztežnosti, je 
lahko postopek ponovne prilago 
diltve zemeljskim razmeram mno
go daljši in ima lahko katastro
falne posledice«.

CVETJE ZA PADLE VESOLJCE
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Trije tragično umrli sovjetski kozmonavti na mrtvaškem odru v domu rdeče armade v Moskvi. Od 
leve proti desni: Viktor Pacajev, Vladislav Volkov in Georgij Dobrovoljski

(Telefoto ANSA-VPJ)
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ODLOČILNA POTEZA Nfl PARIŠKI KONFERENCI?

NGUJEN THIBINH JE PREDLAGALA 
SEDEM TOČK ZA MIR V VIETNAMU
Mirovni načrt predvideva osvoboditev vojnih ujetnikov istočasno z umikom Američanov 
Previdna reakcija Bele hiše - Ameriški listi objavljajo nove podatke o intervenciji v Indokini

PARIZ, 1. — Načelnica delegacije južnovietnamske začasne re
volucionarne vlade Ngujen Thi Binh je na današnji seji pariške 
konference predložila nov načrt v sedmih točkah za rešitev vietnam
skega spora, ki bi utegnil premakniti pogajanja s sedanje rrg-tve 
točke. Načrt, ki vsebuje nekaj važnih novosti v primerjavi s prejšnji
mi mirovnimi predlogi ZRV in ki ga podpira tudi Severni Vietnam, 
je vzbudil med opazovalci veliko pozornosti tudi zaradi tega, ker
sovpada z delikatnim notranjim po----------------------
ložajem v ZDA, kjer je javno mne-

ameriški strani oziroma predsedni-, na današnje predloge reagiralo a- 
ku Nixonu, kar pa v bistvu po-1 meriško javno mnenje, ki ga je 
meni, da bo na ta način omeriški j objava tajnih dokumentov Pentago 
predsednik določil tudi datum osvo- i na o vojaški intervenciji ZDA v

Podobnih prizorov, kot ga vidimo na sliki, je bilo v Moskvi nešteto. Povsod, kjer so bile izobešene 
slike treh kozmonavtov, se je ustavila množica Moskovčanov in počastila njihov spomin

nje še vedno razburjeno zaradi 
zagonetnega ozadja vietnamske voj
ne, za katero je zvedelo iz časo
pisov.

Načrt, ki ga je predložila Ngujen 
Thi Binh, zahteva popoln umik ame
riških čet iz Južnega Vietnama, 
vendar ne določa nobenega točnega 
roka, pač pa dodaja, da se bo osvo
boditev vojnih ujetnikov zaključila 
istočasno s koncem umika.

Glede sedanjega sajgonskega re
žima predvideva mirovm predlog 
sestavo nove vlade, ki naj bi bila 
naklonjena »miru, neodvisnosti, nev
tralnosti in demokraciji*.' Ta vlada 
bi se morala nato pogajati s par
tizansko vlado za ustanovitev nove 
in široke »vlade nacionalne pomi
ritve*. Sedanji načrt torej ne ome
nja več stare zahteve po »začasni 
koalicijski vladi*.

Glede premirja načrt v bistvu po
navlja prejšnje predloge ZRV: pre
mirje z ameriškimi silami bo mo
goče, ko bo določen datum za njihov 
umik, medtem ko naj bi s sajgon- 
sko vojsko uvedli premirje po usta- 

I novitvi vlade nacionalne pomiritve. 
Vprašanje vietnamskih oboroženih 
sil na južnovietnamskem ozemlju 
bodo morali rešiti Vietnamci sami.

Tri točke načrta so posvečene 
vprašanjem mirne združitve Severa 
in Juga, bodoče zunanje politike 
Južnega Vietnama (ki bo morala 
biti politika miru in nevtralnosti) 
ter odgovornosti ZDA za zgube in 
uničenje, ki ga je povzročila vojna. 
Zadnja točka načrta predvideva, da 
se bosta obe strani dogovorili o 
oblikah nadzorstva in mednarodnih 
jamstev nad izvajanjem sporazuma.

To je že peti mirovni predlog, 
ki ga je južnovietnamska začasna 
revolucionarna vlada sprožila v Pa
rizu, da bi napravila konec vojni. 
ZRV je 3. novembra 1968 predlagala 
načrt v petih točkah, 8. maja 1969 
«globalno rešitev* v desetih točkah.

NA PROCESU ZA UMOR VELEPOSLANIKA ROLOVIČA V STOCKHOLMU

Zaslišan voditelj morilske ustaške tolpe
Stojanov je bil pobudnik in organizator napada na jugoslovansko veleposlaništvo

STOCKHOLM, 1. - Ante Stoja
nov, voditelj skupine teroristov, ki 
je pripravila in izvršila atentat na 
jugoslovanskega veleposlanika Vla
dimira Roloviča, je danes pred so
diščem v Stockholmu na vse načine 
skušal zmanjšati svojo odgovornost 
in jo zvreči na druge. Tožilec Ro
bert je z vztrajno potrpežljivostjo 
vendarle pripravil obtoženega, da 
se je spomnil izjav, ki jih je dal v 
preiskavi, iz katerih se vidi, da je 
dejansko on pobudnik in organiza
tor napada. Stojanov je bil, kot je 
znano, 7. aprila na straži pred ju
goslovanskim veleposlaništvom z na
logo, da intervenira, če bi kdo od

članov veleposlaništva skušal pobeg
niti. Ko je policija prispela, je po
begnil in vrgel revolver v vodo. Ko 
je bil aretiran, je Stojanov povedal 
imena ostalih teroristov in dejal, 
da sta Barešič in Brajkovič bila na 
vse pripravljena. Danes se Stoja
nov vsega tega ni mogel »spomni
ti*. Šele, ko ga je javni tožilec opo
zoril na njegove prejšnje izjave, s» 
je «spomnil», da je Barešiču, ko mu 
je pokazal načrt napada, dejal, da 
ni v redu in da se mora napad 
resno pripraviti. Stojanov se je 
prav tako s težavo spomnil sestan
kov v kleteh hrvaškega kluba v

Goteborgu, kjer so se razgovarjali 
in dogovorili o napadu in o vajah 
v streljanju.

Danes je bil zaslišal tudi obtože
ni Marinko Lemo, ki je zanikal vsa
ko odgovornost, čeprav je priznal, 
da je bil na straži, ko so teroristi 
v gozdu preizkušali orožje in se va
dili v streljanju. Zaslišana je bila 
tudi njegova žena Veronika, ki je 
potrdila več podrobnosti, ki jih je 
slišala, ko so teroristi v njenem 
stanovanju govorili »o akcijah*. Pri
ča Ružiča Životin je v svoji izjavi 
na sodišču potrdila, da je Barešič 
pripravljal neki umor. Dejala je,

da je med nekim obiskom v stano
vanju Antuna Mazanika, tasta Ba- 
rešiča, slišala, kako se je Barešič 
zanimal, ali je večja kazen, če ubi
je namesto ene več oseb Dejala 
je, da se je takrat prepričala, da 
Barešič pripravlja zločin. Na vpra
šanje Barešičevega branilca, zakaj 
ni tega prijavila policiji, je odgo
vorila, da je imela namen to na
praviti, da pa tega ni storila, ker 
je Mazanik rekel, da bo on to storil. 
Barešičev tast Antun Mazanik je

17, septembra 1970 mirovno pobudo 
v osmih točkah ter končno 10. de
cembra lani izjavo v treh točkah o 
premirju. Novost današnjega zad
njega predloga je predvsem glede 
vprašanja vojnih ujetnikov, pri ka
terem so v zadnjih mesecih ZDA 
najbolj vztrajale. Medtem ko je 
ZRV doslej napovedala, da bo osvo- 
dobila vse ameriške ujetnike, brž ko 
se bodo oborožene sile ZDA umak
nile, predvideva današnji predlog 
istočasni potek obeh operacij. Prva 
točka Thi Binhove izjave namreč 
pravi, da se bodo operacije osvo
bajanja jetnikov in umika ameriških 
čet »istočasno začele in zaključile*. 
Sam datum umika čet je prepuščen

boditve jetnikov Jasno je, da se 
bo v takem položaju šef Bele hiše 
znašal pod močnim pritiskom javne
ga mnenja.

Prav zaradi tega pritiska so prve 
reakcije ameriške vlade na mirov
ne predloge dokaj previdne ter ne 
povsem odklonilne. Glasnik Bele 
hiše Ronald Ziegler je namreč izja
vil, da novi predlogi «vsebujejo 
bodisi pozitivne elemente, bodisi ele
mente, ki so za nas nesprejemlji
vi*. Glasnik ni hotel pojasniti, ka
tere so točke, ki bi jih ZDA ne 
mogle sprejeti. Dejal je samo, da 
ZDA »ne bodo pristale na rešitev, 
ki bi izročila 17 milijonov prebi
valcev Južnega Vietnama komuni
stom*. Ziegler je dodal, da funkci
onarji ameriške vlade skrbno pre
učujejo novi mirovni načrt.

Sedaj bo treba še videti, kako bo
iiiiiliiiiiiiiintmiiiiiiiiiiiiiiiiiimimiiiiiiiiiiimiiiiiHiiiiiiuiMiiimiiiimimimiiiiitimiiimiiiiiiiiiimiiiiiii

SEJA IZVRŠNEGA SVETA SFRJ

Mirko Tepavac poročal 
o obisku v LR Kitajski
Džemal Biedlč nadaljuje s posvetovanji za sestavo novega IS

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 1. — Zvezni izvršni 

svet je na današnji seji, katere so 
se pod predisedništvom Mirja Ri
bičiča udeležili tudi zastopniki re
publiških Izvršnih svetov, preučil 
več vprašanj s področja odnosov 
Jugoslavije z Inozemstvom, gospo
darstva in zveznega proračuna. Na 
seji Je državni tajnik Mirko Tepa
vac med drugim poročal o svojem 
nedavnem obisku v Ljudski repu
bliki Kitajski. Zvezni izvršni svet 
je ocenil, da so rezultati tega obi
ska dobra osnova za nadaljnji raz
voj sodelovanja Jugoslavije z Ljud
sko republiko Kitajsko.

Po sporočilu, ki ga je dal zastop
nik državnega tajništva za zunanje 
z"deve Dragoljub Vujiča na današ
nji tiskovni konferenci, se bo pod
predsednik vlade in zunanji mini
ster ZAR Mahmud Riad, ki bo 12. 
julija prišel na uradni obisk v Ju
goslavijo, pogovarjal z Mirkom Te- 
pavcetn In drugimi jugoslovanski
mi osebnostmi o krizi na Bližnjem 
vzhodu, o drugih mednarodnih 
vprašanjih in o dvostranskem so
delovanju. Pričakuje se, da bo Ria. 
da sprejel tudi predsednik repu
blike Tito.

Na vprašanje o rezultatih obiska 
predsednika Izvršne komisije Ev
ropske gospodarske skupnosti Fran 
ca Malfattija Je Vujiča dejal, da 
so med obiskom razpravljali o od
nosih med Jugoslavijo in Evropsko 
gospodarsko skupnostjo. Na teh 
pogovorih je bila obojestransko iz
ražena želja po nadaljnjem razvo
ju sodelovanja Jugoslavije z gospo
darsko skupnostjo na vseh pod-danes preklical pričevanje na sodi

šču v navzočnosti jugoslovanskih ročjlh. Dogovorili so se o sestan- 
novinarjev, za katere je dejal, da so kih strokovnjakov In mešane ko- 
iz Beograda poslani vohuni. ' misije, ki se bo sestala konec te

ga leta.
Na vprašanje dopisnika zahodno- 

nemške agencije, kdaj se bodo na
daljevali pogovori med Jugoslavijo 
ln Zahodno Nemčijo o odškodnini 
žrtvam nacizma je Vujiča dejal, da 
mu ta datum ni znan; pripomnil 
pa je, da je Jugoslovanska javnost 
zelo zainteresirana za rešitev tega 
vprašanja, ki že dolgo časa čaka 
na rešitev,

Džemal Biedlč, dosedanji pred
sednik republiške skupščine Bosne 
ln Hercegovine, ki mu je predsed
nik Tito zaupal mandat za sestavo 
novega izvršnega sveta, nadaljuje 
s posvetovanji z najvišjimi zastop
niki republik. V zvezi s temi po
svetovanji so se v tisku že poja
vila neka ugibanja ln Informacije 
o bodoči sestavi zveznega Izvršne
ga sveta, ki so po današnji Izjavi 
Bveznega tajnika za informacije sa
movoljne, nepopolne ln netočne. 
Za sedaj je gotovo, da bosta v 
novem Izvršnem svetu, ki bo v bo
doče Imelo skupno s predsednikom 
baje 22 članov, (po 3 iz vsake re
publike ln po 2 lz vsake pokraji
ne) od dosedanjih članov ostala se
danji državni tajnik za zunanje za
deve Mirko Tepavac ln državni taj
nik za narodno obrambo armadni 
general Nikola Ljublčlč. Zvezna 
skupščina bo šele na seji 20. t.m. 
sprejela novi zakon o zveznem iz
vršnem svetu in zveznih organih. 
Po sprejemu tega zakona to pro
glasitvi novega predsedstva repu
blike, ki bo prav tako imelo 22 
članov, bo Džemal Biedlč po po
svetovanju z republikami to po
krajinami predložil skupščini v 
Imenovanje novih članov zveznega 
izvršnega sveta.

B. B.

Vietnamu prepričala o nujnosti, da 
je treba vojni čimprej napraviti 
konec. Po včerajšnji razsodbi vrhov
nega sodišča, da ima tisk pravico 
objaviti izvlečke iz »dosjeja McNa- 
mara», sta «New York Times* in 
«Washington Post* danes nadalje
vala z objavo dokumentov. Del 
tajnih dokumentov pa bodo še ta 
mesec zbrali v žepni knjižici, ki jo 
bo izdal neki newyorški založnik.

Tako «New Yoik Times* kot «Wa- 
shington Post* posvečata danes ve
liko prostora včerajšnji razsodbi 
vrhovnega sodišča ter objavljata 
tudi mnenja treh sodnikov, ki so se 
včeraj izrazili za vladno tezo. Oba 
lista pa kot rečeno nadaljujeta tudi 
serijo člankov o ozadju politike do
sedanjih ameriških predsednikov v 
Indokini. Newyorški dnevnik obto
žuje predsednika Kennedyja, da je 
ameriško intervencijo v Vietnamu, 
ki je doslej pomenila samo »omeje 
no tveganje*, spremenil v »široko 
obvezo«. List poudarja predvsem 
Kennedyjev sklep 11. maja 1961, ko 
je poslal v Vietnam posebne oddel
ke ter začel kampanjo skrivne voj
ne dejavnosti proti Severnemu Viet
namu. To tajno delovanje, ki je 
predvidevalo sabotažne in druge ak
cije, so morali voditi sajgonski vo
jaki pod nadzorstvom ameriške ob
veščevalne službe. List ugotavlja, 
da je bila okrepitev ameriške prisot
nosti v Vietnamu v Kennedyjevem 
obdobju iz zgolj kvantitativnega vi
dika dokaj skromno, vendar pa zelo 
pomembno, ker se je s tem v 
bistvu začel proces »amerikanizaci
je* vojne, v očitnem nasprotju z 
ženevskimi sporazumi.

«New York Times* se vrača, tudi 
na državni udar, s katerim so leta 
1963 strmoglavili sajgonskega pred
sednika Diema ter dokazuje, da je 
Kennedy vedel za priprave na udar 
in tudi za možnost, da bi Diema 
umorili. Generali, ki so koyali zaro
to, so bili že dva meseca pred iz
vedbo udara v stalnem stiku z ame
riškim veleposlanikom v Sajgonu 
Cabot Lodgem. Se najbolj zanimiva 
vest v tej zvezi je tista ki jo ob
javlja »VVashington Post*, da je 
namreč Ngo Dinh Diem, tik preden 
so ga ubili, telefoniral Cabot Lod- 
geu ter ga prosil za pomoč, ta pa 
ni hotel intervenirati.

Neznana so bila doslej tudi ozadja 
znatne okrepitve ameriš.te prisot
nosti v Vietnamu v obdobju 1963-64, 
ki jih danes pojasnjuje vvashington- 
ski dnevnik. List namreč poroča, da 
sta bila bodisi Kennedy kot pozneje 
Johnson hudo zaskrbljena zaradi 
močnih nevtralističnih teženj, ki so 
se pojavile med sajgonskimi funk
cionarji in vojaškimi predstavniki, 
in ki jih je mer.da navdihoval sam 
De Gaulle. Kennedy in Johnson sta 
se bala, da bi to lahko pomenilo 
zmanjšanje ameriškega vpliva v 
Vietnamu ter sta zaradi tega močno 
okrepila vojaško prisotnost Tako 
«New York Times* kot «Washington 
Post* v današnji številki odločno 
zanikata, da bi za izročitev kopij 
»dosjeja McNamara* karkoli plača
la. Zastopniki listov niso hoteli po
trditi, če so dokumente dobili od 
Daniela Ellsberga.

RIM, 1. — Zunanji minister Moro 
je danes sprejel na Farnesini so
vjetskega veleposlanika Nikito Ri- 
jova.
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SINDIKATI PRI DEŽELNI VLADI ZA SKUPEN NASTOP

OSTRA REAKCIJA NA NAČRT CIPE 0 POMORSTVU 
DANES ZJUTRAJ DEMONSTRACIJA POMORŠČAKOV

PSIUP opozarja na nevarnost kampaniltzma in poziva na enoten boj 
Svetovalci KPI opozarjajo deželno vlado, naj ne ostane samo pri be
sedah ■ Optimistična izjava podtajnika za trgovinsko mornarico Delcija

V tržaškem občinskem svetu bi 
župan Spaccini moral drevi odgo
voriti na nujna vprašanja o sko
rajšnji preureditvi pomorskih prog, 
ki jo je odredil CIPE, ne da bi se 
pred tem posvetoval s krajevnimi 
predstavništvi mest, ki jih bo re
organizacija najbolj prizadela. Res
nici na ljubo, ne moremo trditi, 
da gre tu za reorganizacijo, tem
več za preprosto skrčenje državne
ga brodovja Finmare, z eno besedo 
— uničenje 48 trgovskih in 6 pot
niških ladij, ki bo v prvi vrsti pri
zadelo tržaške pomorske družbe 
(Lloyd) in pristaniško dejavnost.

Stavka pomorščakov
Medtem ko bo danes zjutraj za

sedal deželni svet, bodo tržaški po
morščaki in drugi delavci, ki imajo 
opravka s pomorstvom, organizi
rali po mestnih ulicah demonstraci
jo. Zbrali se bodo ob 9. uri na 
Trgu Unitš, od koder bodo krenili 
mimo Borznega trga in Ul. Roma 
na Ul. Milano in dalje na glavno 
Carduccijevo ulico, pred sedež de
želne uprave.

Oklicana je bila namreč enodnev
na splošna stavka mornarjev na 
ladjah prizadetih pomorskih družb 
(pin), ki bo trajala do 8. ure ju
tri zjutraj. Stavkali bodo pomoršča
ki na ladjah »Esperia*, «Ausoniia», 
cEnotria*, «Stelvio» in »Vesuvio*.

Sindikalisti pri Stopperju
Včeraj zjutraj so se sindikalisti 

Gerli (ČGIL), Fabricci (CCdL) in 
Gosdan (CISL) sestali z deželnim 
odbornikom za delo im socialno skrb
stvo Nereom Stopperjem (KD). Ta 
je dejal, da je CIPE pred časom 
Imenoval posebno podkomisijo, ki je 
preučila vse predložene načrte o 
preureditvi pomorskih prog javne 
koristi (pin) in pred nekaj dnevi 
izdelala okvirni načrt, kii ga pa po
znajo samo pristojni ministri, člani 
medministrskega odbora za gospo
darsko načrtovanje (CIPE). Dežel
ni odbor Furlanije - Julijske kra
jine z načrtom še ni bil seznanjen, 
je dejal Stopper sindikalistom, in 
se zato ne more še izreči.

Vsebino načrta so p« poznali sin
dikalisti, ki menijo, da je sicer 
splošnega značaja in brez podrob
nih navodil, da pa istočasno pred
stavlja hudo nevarnost za krajevna 
gospodarstva, posebno še za Trst, 
ker ukinja nekatere gospodarske 
dejavnosti, ne da bi medtem pred
videl nove nadomestne pobude. Po
sledica take politike se odraža pred
vsem na ravni zaposlitve v deželi.

Z druge strani pa prav splošna 
navodila načrta CIPE dopuščajo po
sameznim organom IRI, da samo
voljno skrčijo ali ukinejo posamez
ne proge in s tem izvedejo prav 
tisti načrt, proti kateremu se sin
dikati borijo.

Sindikalisti so Stopperja opozo
rili, da je skrajni čas da se dežela 
postavi v bran krajevnega gospo
darstva in zagovarja, z vsemi sred
stvi, svoje protipredloge, okoli ka
terih 'je uresničila popolno enotnost 
političnih sil in s katerimi so se 
strinjali tudi delavci. Sindikalisti so 
Stopperja opozorili tudi, da predvi
deva čl. 47 obvezno posvetovanje 
vlade v Rimu z deželnimi organi, 
čemur se rimske oblasti ne smejo 
Izogniti, ker je deželni statut po 
italijanski zakonodaji ustavni za 
kon.

Po srečanju s Stopperjem so sin
dikalisti izdali tržaškemu delavstvu 
nov poziv, naj z vso silo brani tr
žaško gospodarstvo pred novim na
črtom CIPE, ki bo še enkrat priza

del pomorstvo in s tem tudi per
spektive razvoja ladjedelništva, tr
govine, pristanišča in drugih pre
voznih dejavnosti.

Poziv PSIUP
Tržaška federacija PSIUP je na

črt CIPE primerjala prejšnjemu na
črtu istega vladnega organizma, ki 
je zadal smrtni udarec tržaškim lad
jedelnicam. Z isto politiko nadalju
jejo vladne sile sedaj, ko gre za 
državno mornarico, ki jo namera
vajo skrčiti in s tem prizadeti ne 
samo mornarje, temveč vse delav
ce, ki so zaposleni v gospodarskih 
panogah pomorstva.

PSIUP pri tem svari tržaške po
litične in sindikalne sile, da je 
treba boj proti načrtu CIPE razviti 
na državni ravni, po vsej Italiji, 
enotno in brez kampanilističnih od
klonov, ki so pokopali pred petimi 
leti boj za rešitev ladjedelnic. «U- 
smeriti pa ga je treba, se zaklju
čuje poziv PSIUP, »proti tistim po
litičnim silam, ki so odgovorne za 
nastali položaj in tudi za tako iz
delane načrte. To pa so KD, PSI, 
PSDI in PRI*.

Kritike deželnih
svetovalcev KPI
Zahteve deželne uprave, njene pro

tipredloge in izjave so primerjali 
s sedanjim načrtom CIPE komuni
stični svetovalci Cuffaro, Bacicchi, 
Zorzenon in Lovriha. Ko so se se
znanili s podrobnostmi načrta so 
ugotovili, da je še slabši od onih, 
ki so jih svoj čas predložili mini
strstvo za trgovinsko mornarico in 
vodstvo IRI. To pa dokazuje, me
nijo komunisti, da vlada sploh ni 
vzela v poštev protipredlogov le
vosredinske deželne vlade v Furla
niji in Julijski krajini, kljub po
mirjevalnim izjavam deželnih po
litikov.

Svetovalci KPI pripominjajo v 
svojem pismenem vprašanju, da se 
s preureditvijo pomorskih prog pre
puščajo zasebni pobudi cela gospo
darska področja.

V bistvu kritizirajo komunisti de
želno vlado, da je premalo ener
gična in da ostaja marsikaj le pri 
besedah. Zato pa zahtevajo, naj si 
tokrat postavi kot cilj korenito spre
membo tega načrt*, CIPE. kar p«, 
pomeni, da se mora dežela posta
viti na čelu splošnega nastopa vseh 
prizadetih sil.

Izjava podtajnika
za mornarico Belclja
Iz Rima smo prejeli medtem iz

javo ministrskega podtajnika za 
mornarico, Tržačana Cotrada Bel
ci ja.

«Priznati moramo*, je dejal, «da 
je treba nekoliko skrčiti oceanske 
notmške proge, medtem ko je tre
ba oceanske trgovske proge okre
piti z novimi, tehnološko sodobni
mi, ladjami. Del potniških ladij je 
treba izkoristiti za turistično kri
žarjenje, del pa za redno službo tra
jektov In za prevoz blaga po Sre
dozemlju*.

S tem Je Belci v bistvu potrdil 
najbolj alarmistična predvidevanja 
sindikalnih krogov, pri tem pa do
dal, da je edini kriterij, no kate
rem gre ocenjevati načrt ČIPE sa
mo skozi prizmo perspektive u- 
ravnave brodarske bilance.

Belci je še dodal, da je treba 
usposobiti posebno sredozemsko bro- 
dovje, ki naj bi se ukvarjalo pred
vsem s tranzitnimi prevozi.

Na politični ravni je treba defi-
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ZANIMIVA POBUDA DEŽELNE UPRAVE

«S0S stebrički» bodo omogočili 
takojšnjo povezavo z reševalci
Z dvigom slušalke bo avtomatično vzpostavljena zveza 
z reševalnim avtomobilom, oziroma najbližjo bolniš- 
nico in krajem nesreče - Center sistema bo v Vidmu

Cestna reševalna služba, katero 
je ustanovila deželna uprava z za
konom štev. 19 leta 1966, se čedalje 
bolj izpopolnjuje. Do konca julija 
bodo namreč postavili prvih deset 
«SOS stebričkov*, ki bodo omogo
čali takojšnjo radiotelefonsko zve
zo z najbližjo bolnišnico ali z naj
bližjim ambulatorijem Rdečega kri
ža. Do konca leta pa bodo postavili 
vseh 42 predvidenih stebričkov.

Na ta način izpopolnjujejo zelo 
važno pobudo, za katero se je zelo 
zavzel deželni odbornik za higieno 
in zdravstvo Devetag Od prvega 
zametka se je cestna reševalna 
služba vedno bolj izpopolnjevala in 
tudi uspeh ni izostal. Sedaj deluje 
že 19 deželnih centrov (15 sprejem
nih oddelkov civilnih bolnišnic in 
štirje glavni ambulatoriji Rdečega 
križa) s 30 rešelnimi avtomobili, ki 
imajo vsi radiotelefone. Razen te 
ga so na razpolago 104 vozniki in 
bolničarji poleg zdravnikov za spre
jem in prvo pomoč ponesrečencem

Ta rešilna služba se bo izpopol
nila, kot smo že omenili, s posta 
vitvijo desetih rešilnih stebričkov, 
ki jih bodo postavili na strateške 
točke najbolj prometnih cest. Prve 
stebričke bodo postavili po celot
nem deželnem ozemlju in sicer dva 
v videmski, dva v tržaški, dva v 
goriški in dva v pordenonski po
krajini ter dva na Tržiškem.

Če se bo pripetila prometna ne

sreča v bližini teh stebričkov, bo 
dovolj, da kdo od prisotnih dvigne 
telefonsko slušalko in bo avtoma
tično povezan z najbližjim centrom 
rešilnih avtomobilov. Radiotelefon 
v stebričku bo ostal v stalni zvezi 
bodisi z rešilnim avtomobilom bo
disi z ambulatorijem, tako da bo
do lahko zdravniki dali navodila za 
prvo pomoč ljudem, ki bodo na kra
ju nesreče. Glavni operativni cen
ter te reševalne službe bo v videm
ski bolnišnici.

Deželne oblasti upajo, da jim bo 
s temi napravami uspelo zajeziti 
porast prometnih nesreč. Če pogle
damo število posegov reševalne služ
be, vidimo, da vsako leto narašča. 
Leta 1969 je ta služba opravila 3.511 
posegov medtem ko jih je nasled
nje leto opravila kar 4.571, kar je 
trideset odstotkov več. Pred dvema 
letoma je reševalna služba poma
gala 3.718 ranjencem, v naslednjem 
letu pa 4.469, kar je za dvajset od
stotkov več. Leta 1969 je bilo 182 
mrtvih, leta 1970 pa kar 221. Poleg 
tega pa so leta 1970 prepeljali v bol
nišnico približno tri tisoč ranjencev 
z zasebnimi avtomobili. Tem seve
da niso mogli nuditi takojšnje u- 
strezne zdravstvene pomoči.

Deželna uprava nadaljuje po svoji 
poti in računa tudi na večjo disci
plino avtomobilistov. Sedaj postav
ljajo »SOS stebričke* s pomočjo 
cestne policije in ustanove ANAS.

nirati, je zaključil Belci, natančna 
predvidevanja o kakovosti in koli
čini brodovja javne koristi. Belci je 
namignil še na možnost, da bi ne
katere proge ostale dejavne, a v 
režimu svobodne konkurence, brez 
dosedanjih državnih subvencij.

Sestanek strokovnjakov 
o onesnaženju vode

Kakor najavlja tiskovno poročilo 
tržaške pokrajine, se bo danes se
stal mešani odbor strokovnjakov iz 
Trsta in Slovenije, da razpravlja o 
tehničnih ukrepih in pobudah pro
ti onesnaženju vode, zlasti glede 
reke Timave ln dobave pitne vode 
Trstu. Strokovnjaki se bodo sestali 
ob 8.30 na sedežu pokrajinske upra
ve, sestanka pa se bodo udeležili 
tudi predsednik pokrajine Zamet ti, 
župan Spaccini in predsednik Ace- 
gata DeoarU. V tržaški skupini Iz
vedencev so pokrajinski odbornik 
za higieno Lovero, občimSki odbor

nik za zdravstvo In higieno Blasi- 
na, pokrajinski zdravnik Roochetto, 
občinski zdravnik Fabian, direktor 
pokrajinskega laboratorija Dodo ln 
Inž. Umarl za Acegat. V skupini iz- 
vedencev iz Slovenije pa so: svet
nik sekretariata za urbanistiko SRS 
Kokol, direktor instituta «Eorls Ki
drič« Dular, direkor vodne skupno
sti iz Kopra inž. Samar, direktor 
instituta za zdravstveno zaščito iz 
Kapra dr. Hladnik ln projektant za 
vodovodne naprave Kos iz Ljublja
ne.

Na sestanku sl bodo najprej iz- 
menjaill tehnične informacije, nato 
bodo odšli v Ilirsko Bistrico, da se 
tam seznanijo s sedanjim položa
jem in si ogledajo čistilne naprave. 
Ogledali si bodo tudi Škocjanske 
jame.

V okviru znanstvenega sodelova
nja sta sd pred nekaj dnevi ogle
dala pokrajinski laboratorij za hi
gieno in profilakso dr. Hladnik, 
Ing. Samar ter dr. Bangojeva Iz 
koprskega urada za higieno.

DREVI V DVORANICI PD <IYAN CANKAR*

USTANOVNI OBČNI ZBOR SLOVENSKEGA 
AMATERSKEGA GLEDALIŠČA V TRSTU
Namen pobude je oživiti amatersko gledališko delova- 
nje pri nas, ki je v zadnjih letih občutno nazadovalo

Drevi ob 21. uri bo v dvorani 
šentjakobskega prosvetnega društva 
tlvan Cankar* na pobudo gledali
ških navdušencev-amaterjev s Tr
žaškega, ustanovni občni zbor Slo
venskega amaterskega gledališča v 
Trstu.

Pobuda za ustanovitev takega 
gledališča, široko odprtega vsem 
gledališkim amaterjem in ljubite
ljem gledališke umetnosti, je izšla 
predvsem iz ugotovitve, da naš 
zamejski gledališki amaterizem ho
di rakovo pot. Najrazličnejši raz
logi so privedli do tega, da je ve
liko naših odrov kar čez noč iz
umrlo, saj so se, navkljub naska- 
Ijeni prizadevnosti, morali brez 
vsakršnega kolikor toliko strokovno 
usposobljenega vodstva sami spo
pasti s številnimi vprašanji pro
gramske in kultumo-družbene vse
bine. Končni izsledek tega blode
nja je privedel do tega, da so na
ši odri samodejno začeli pešati, 
naposled pa izginili, samo zanima
nje do njih pa je pričelo pogubno 
plahneti.

Samim pripravam za ustanovitev 
tega gledališča je kljubovalo več 
razlogov. Enega od teh je nemara 
narekovala skrb po združitvi vseh 
tistih gledaliških amaterjev, ki bi 
sicer želeli nastopati, se v takem
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VČERAJ ZAČETEK ZRELOSTNIH IZPITOV NA SLOV. VIŠJIH SREDNJIH ŠOLAH

Razvoj civilizacije in njen pomen: 
poglavitna tema maturitetnih nalog

Kandidati so lahko izbirali med štirimi naslovi, toda skupna tema 
vrste šol očitno za dijake ni bila posebno privlačnavse

V razredih višjih srednjih šol ni 
bilo v letošnjem poletju še nikoli 
taKo vrooe kakor včeraj, 74 dijakov 
slovenskih višjih šol iz Trsta in 
Gorice je začelo zadnji in najpo
membnejši vzpon proti vrhu dose
danje šolske kariere. Marsikdo od 
teh se bo z vpisom na univerzo 
skušal povzpeti na še višje in 
težavnejše vrhove, marsikdo p« bo 
uoral drugo pot — zaposlitev, ki pa 
ni manj težavna in zahtevna od 
prve. Poleg teh bo še kdo, ki mu 
bo na vzponu spodletelo in bo maral 
prihodnje leto začeti znova. No, in 
ravno hojasea* pred slednjo neza
želeno možnostjo ustvarja v teh 
dneh na šolah tisto značilno vročino 
vzdušje, ki ga maturantje zlepa ne 
bodo pozabili.

Včeraj, prvi dan letošnjih zrelost
nih izpitov — je bila na programu 
pismena naloga iz slovenščine. Dija
ki so imeli na razpolago štiri naslo
ve, ki jih je izbralo ministrstvo za 
šolstvo, ter šest ur časa, da teme 
kar najbolje razvijejo. Prvi naslov 
je bil enoten za vse šole v Italiji 
in se glasi: »Vse kar pospešuje 
razvoj omike, deluje proti vojni. 
(Iz Freudovega pisma Einsteinu)*. 
Ostali trije naslovi pa so bili različ
ni za šole z različnimi usmeritvami.

Na klasičnem liceju so imeli poleg 
omenjenega na razpolago še nasled
nje teme: 1. »Večna romantika in 
zgodovinska romantika.* 2. »Neka-1 
teri trdijo, da zemljepisna lega po
gojuje politiko držav. Pretehtajte 
veljavnost te trditve in očrtajte 
njene meje.* 3. »Urbanistika izraža 
bistvene značilnosti neke dobe. (Le 
Corbusier)*.

Na znanstvenem liceju so bile 
ostale tri naloge sledeče: 1. »Man- 
zonijeva politična in socialna občut
ljivost, ki veje iz Zaročencev.* 2. 
»Gospodarske in socialne posledice 
velike industrijske preobrazbe 19. 
in 20. stoletja: novi problemi, ki 
so nastali in programi za njihovo 
reševanje.* 3. »Prirodoslovna od
kritja pospešujejo, kot trdi Bacon, 
človekovo oblast nad stvarmi in obo- 
rožujejo razumno bitje z znanjem, 
sicer vedno večjim, vendar prav 
tako nevarnim. Da to preprečimo 
in da moremo izluščiti iz znanstve
nih odkritij koristi, ki nam jih 
lahko nudijo, je potreben ne samo 
sorazmerni, ampak višji napredek 
razuma, domišljije, moralne vere, 
verskega čutenja in skratka člove
čanskega duha. (Benedetto Croce).*

Na trgovskem tehničnem zavodu 
so dijaki izbirali med naslovi: 1. 
»Kandidat naj govori o razmerju 
mesto-dežela, tudi z ozirom na de
javnost in spremembe v kmetijstvu, 
industriji in trgovini.* 2. »Zatiralci 
in zatiranci v romanu Zaročenca. 
Kandidat naj prikaže osebe, ki se 
jih lepše spominja, in naj opiše 
njihove glavne značilnosti.* 3. »Kan
didat naj prikaže pomen in važ
nost Cavourjeve politike za dosego 
italijanske državne enotnosti.*

Ostale pismene naloge na učitelji
šču: 1. «Najbolj značilna tematika 
italijanskega pripovedništva po Ver- 
gi.» 2. »Svoboda narodov je prido
bitev in pospeševanje civilizacije. 
Orišite po lastni izbiri nekatere 
plati tega razvoja v katerikoli dobi 
zgodovine.* 3. »Šola mora vedno 
težiti za tem, da jo mladi človek 
zapusti kot harmonična osebnost, 
ne pa kot enostranski strokovnjak. 
(Einstein).*

Prvi dan mature je tako mimo. 
Naloge so napisane in sedaj bo 
ocenjevalna komisija razbrala iz 
njih pripravljenost kandidatov. Dija
ki sami so na splošno zadovoljni 
z naslovi, ki jih je ministrstvo iz
bralo. Zanimivo pa je to, da se je 
velika večina na vseh slovenskih 
šolah izognila prvemu enotnemu na
slovu. Zdi se, da se je malokomu 
zljubilo razvijati filozofiranje, ki ga je 
nakazal Freud. Tudi literarna tema 
ni bila mnogim pogodu, zato so se 
v večini lotili zgodovinskih ali stro
kovnih naslovov.

Pred začetkom včerajšnjih pismenih maturitetnih nalog iz slovenščine 
na znanstvenem liceju «France Prešeren«

Danes je v programu druga in 
zadnja pismena naloga. Na znan
stvenem liceju in učiteljišču se bodo 
kandidati ukvarjali z matematičnimi 
problemi, ali točneje, z analitično 
geometrijo. Na klasičnem liceju 
bodo prevajali iz latinščine, na tr
govskem tehničnem zavodu pa je

na programu naloga iz trgovinstva.
Do sobote bodo člani ocenjevalne 

komisije naloge pretehtali in ocenili, 
prihodnjo sredo pa se bo za matu
rante začela druga runda spopada 
z znanjem. V sredo se namreč zač
nejo ustni izpiti, ki se bodo zaklju
čili prihodnjo soboto.

amaterskem gledališču z resnično 
ljubeznijo udejstvovati, to potrebo 
pa iz najbolj različnih razlogov ni
so mogli uresničiti, ne uveljaviti 
svojega očitnega gledališkega ta
lenta, ne imeli kraja in ljudi, ki 
bi jih pri tem vodili.

Naloge, ki si jih Slovensko ama
tersko gledališče v Trstu zastav
lja, se dajo strniti v dvoje, troje 
besed: slovenska odrska beseda v 
vsakem, še najbolj zakotnem kra
ju, kjer živi slovenski človek: tak 
repertoar, ki bo istočasno sodobno 
angažiran in ljudski v najžlahtnej
šem pomenu te besede ter skrom
no, vendar pomembno kulturno sre
dišče, v katero lahko pristopijo vsi, 
ki imajo le kaj talenta in veselja 
do gledališča in njemu sorodnim 
umetnostim.

Povsem umljivo je, da gre šele 
za skromen začetek. A svoj zače
tek ima vsaka stvar in tudi gleda
liški amaterizem: od najnižje stop
nice, ki se izenači s kulturno upo
rabo prostega časa, z osebnim iz
življanjem, pa vse do najvišjih 
manifestacij, ko postaja gledališki 
amaterizem umetniško delo, ki ima 
svoje mesto in pomen v narodovi 
kulturi, ne glede na to, ali kdo 
takemu izjemnemu, nadarjenemu 
in trdovratnemu amaterskemu u- 
metniku to prizna ali ne.

Danes, ko se v Trstu ustanavlja 
Slovensko amatersko gledališče, je 
povsem jasno, da se bodo dosežki 
in pravilnost tega gledališča lahko 
izkazali čez eno, dve ali več let, 
ko bo iz te setve zraslo kaj korist
nega žetja. Navkljub temu pa vse, 
ki so že pristopili gledališču ali 
še bodo pristopili vanj, druži vez, 
ki ne potrebuje velikih razlag in 
opravičil: zavzetost za gledališko 
delo. To pa je že podatek, ki ob
vezuje.

Izlet v Auschwi(z
Združenje bivših političnih depor

tirancev (tržaška sekcija) organi
zira od 4. do 11. septembra avto
busni izlet skozi Avstrijo in Če
škoslovaško na Poljsko, in sicer 
v Osvviecim (Auschwitz) in Krakov. 
Glavni namen izleta je ogled zglo- 
glasnega taborišča smrti Auschvvitz, 
udeleženci izleta pa bodo lahko 
spoznali razne lepe kraje in si 
ogledali zlasti Krakov, Brno, Bra
tislavo in Dunaj.

Odhod iz Trsta, skozi Videm in 
Trbiž, bo 4. septembra ob 6,30, po
vratek pa 11. septembra ob 22. uri. 
Cena za izlet tprčvoz, prenočeva
nje, hrana in ogledi muzejev) zna
ša 70 tisoč lir. Ob vpisu je treba 
plačati na račun 20 tisoč lir, razli
ko pa mesec dni ‘pred odhodom. 
Mesec dni pred odhodom bo treba 
tudi izročiti potni list in štiri o- 
sebne fotografije za vizume.

Prijave sprejema tajništvo ome
njenega združenja Ul. Crispi 3, tel. 
730306.

Danes praznuje š kedenjski 
rojak

MIRKO PIŽON

svoj osemdeseti rojstni dan. 
Prosvetno društvo Ivan Grbec

iskreno čestita svojemu zveste
mu članu z željami, da bi še 
dolgo ostal čil in veder.

Marini in Žarku Prašlju se 
je rodila

hčerka TAMARA 
Športno društvo Kontovel če

stita srečnim staršem in želi 
mali Tamari vse najboljše.
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SEJA DEŽELNEGA SVETA

Večina odobrila zakonski osnutek 
o prispevkih industrijskim podjetjem

Pomagati je treba predvsem malim in srednjim obratom
Deželni svet je na včerajšnji se

ji z večino glasov levega centra 
odobril osnutek zakona o ponov
nem finansiranju zakona glede pri
spevkov industrijskim podjetjem pri 
najemanju posojil (vsako leto 500 
milijonov lir do leta 1980). Proti 
so glasovali svetovalci KPI in 
PSIUP, vzdržali pa so se sveto
valci PLI. MSI in MF.

Svetovalec Urli (KD), ki je se
stavil uvodno poročilo k osnutku 
zakona, je na včerajšnji seji odgo
voril na pripombe in kritike, ki 
so prišle do izraza med diskusijo. 
Predvsem je pripomnil, da je tre
ba vključiti ta zakon v širši okvir 
posegov dežele za razvoj industri
je. Ukrepi dežele za spodbujanje 
industrijske dejavnosti morajo biti 
podvrženi večji selekciji, le v iz
rednih primerih lahko pridejo v po
štev velika industrijska podjetja, 
pri vsem pa je nujno potrebna več
ja kontrola, da bodo prispevki u- 
porabljeni za namene, ki jih pred
videva zakon. Urli je ponovno o- 
menil koristnost prejšnjega zakona 
iz leta 1965, ker so se delovna me
sta zvišala za 10 odstotkov, ker 
so se ohranila delovna mesta z 
modernizacijo naprav, ker so se 
nekatere obrtniške delavnice spre
menile v industrijska podjetja in 
se je ustvarilo vzdušje večjega za
upanja med podjetniki in delavci. 
Glede predloga komunističnih sve
tovalcev, naj bi se preprečilo ko
pičenje deželnih in državnih ukre

pov za prispevke, je Urli dejal, 
da bi na ta načn lahko zavrnili 
možnost nadaljnjih investicij v na
ši deželi. Ob zaključku je še pri
pomnil, da se strinja s predlogom 
za ustanovitev posebne ustanove 
za razvoj industrije, toda taka u 
stanova ne bi smela biti birokrat
ska cokla.

Odbornik za industrijo in trgovi
no Dulci je omenil ustanovitev kon
zorcija za jamstvo na posojila ma
lim in srednjim industrij, podjetjem, 
poudaril je tudi, da deželna upra 
va ni nikdar ukrepala glede dode 
ljevanja prispevkov v nasprotju z 
mnenjem posvetovalnega odbora, 
obenem pa je zagotovil, da bo de
želno odborništvo za industrijo vsa
ke tri mesece izročilo pristojni sve
tovalski komisiji poročilo o prispev
kih za najemanje posojil. Tudi 
Dulci je omenil, koliko prispevkov 
je v zadnjih petih letih dala deže
la industrijskim podjetjem pri na
jemanju posojil (skoraj 9 milijonov 
lir posojil), kar naj bi pripomoglo 
k zvišanju števila zaposlenih v teh 
podjetjih (16 tisoč).

Sledile so izjave predstavnikov 
svetovalskih skupin. Svetovalec Zor
zenon (KPI) je očital odboru in 
večini, da nista hotela sprejeti u- 
mestne in koristne predloge njego
ve skupine, da bi bil novi zakon 
zares učinkovit in da bi prispevke 
dobivala podjetja, ki jih potrebu
jejo. Svetovalec Pittoni (PSI) je 
poudaril, da gre za pomemben za

kon, da so bili, kljub dosedanjim 
pomanjkljivostim, doseženi uspehi 
in da je treba pomagati predvsem 
malim in srednjim podjetjem. Sve
tovalec Rizzi (PSIUP) je izjavil, 
da njegova skupina odločno zavra
ča take načine pomoči, svetovalec 
di Gallo (KD) pa je izrazil ugodno 
mnenje svoje skupine.

Še kar obilen plen 
spretnih vlomilcev
Predvčerajšnjim je direktor pod

jetja SITE z uradi v Jeričljevi uli
ci, 37-letni Claudio Perrotti iz Ul. 
Bergamino, prijavil policijskim or
ganom, da so neznanci v noči med 
ponedeljkom in torkom vlomili v 
upravne prostore in pobrali aktov
ko s plačami uslužbencev. Tatovi 
so odnesli približno 850.000 lir v 
gotovini in tudi samokres vrste 
berretta, ki je bil v predalu.

Vlom v stanovanje je prijavila 
tudi 51-letna Emma Compiani por. 
Scubla iz Ul. Romagna, ki je utr
pela kakih 600.000 lir škode. Ne
znanci so s silo odprli vhodna vra
ta in odnesli iz stanovanja domačo 
in tujo valuto ter nekaj zlatnine.

V obeh primerih je policija u- 
vedla Dreiskavo.

Združenje krvodajalcev v Tr
stu vabi vse svoje člane in 
druge, da darujejo kri za nuj
ne potrebe bolnišnic!

ZVEZA PARTIZANOV AN Pl NA OPČINAH

priredi v nedeljo, 4. julija 1971 v prosvetnem domu na Opčinah

VI. PARTIZANSKI TABOR
Spored: ob 10. uri otvoritev razstave knjig, tiska in slik 

iz NOB;
ob 18. uri pozdravni govor, nastop pevskih zborov 
«Srečko Kumar« iz V. Repna in nFranc Zgonik« iz 
Branilka, recitacije partizanskih pesmi (dramska sku
pina SPD Talbor), koncert godbe z Brega;
po 20. uri prosta zabava s plesom. Igral bo ansam
bel I. K. 4 — Trst

PD »VALENTIN VODNIK« 
— DOLINA

priredi v soboto, 3.7. ob 21. uri 
na dvorišču mladinskega krož
ka v Dolini (v primeru slabe
ga vremena v prosvetni dvo

rani)

koncert pevskega zbora 
«VaIen(in Vodnik»

Sodeluje tudi godba na pihala 
z Brega, za smeh pa bosta 
poskrbela Vanefc ln Drejček.

Cisti izkupiček je namenjen 
postavitvi spomenika padlim 
v Prebenegu.

KB
»PEDOCADA*

3. JULIJA

v nabrežlnskem portiču 
(Canovela de Zoppoli) 

(Ce bo lepo vreme...)
18. JULIJA

PIKNIK na Rakeku.

Razna obvestila
SLOVENSKO DOBRODELNO 

DRUŠTVO V TRSTU obvešča star- 
še, da se prične kolonija v Nabre
žini danes, 2. julija. Dečki naj 
bodo ob 16. uri popoldne na sedežu 
društva v Ul. Machiavelli 22 od ko
der bo odhod.

GLASBENA MATICA obvešča, da 
je od 1. VII. dalje tajništvo glas
bene šole odprto od 8. do 13. ure. 
V času od 15. do 29.VII. ln od 5. 
do 19.VIII. bo šola zaprta.

V dvorani Ljudskega doma v Ul. 
Madonnina 19 v Trstu bo v soboto,
3. t. m. ob 15.30 govoril o vpraša
njih tržaškega gospodarstva Glorglo 
Rossettl, član pokrajinskega sveta 
KPI.. .

• ftx >

Dečki pj"ve Izmene gorske kolo
nije Slovenske Vlncencijeve konfe-

so- 
v Ul.

S. Nlcolb 31, na sedežu Slovenske 
Vincencij e ve konference, ob 8.30.

renče v OVABU, odpotujejo v 
boto, 3.' juUja. Zberejo naj se v

Darovi in prispevki
V počastitev spomina pok. Venč

ka Krečiča daruje Marija Ostrou- 
ška 3.000 Ur za ŠD Polet. Za ŠD 
Polet so darovali drogerija Gulič
5.000 ln Cefeste Danev 2.500 lir. V 
počastitev spomina svojih pokojnih 
daruje čtruilna Nairdin namesto 
cvetja 2.000 Ur za PD Ivan Grbec 
v Skednju. V spomin drage mame 
Marije Piton vdove Rozman daru
je hčerka Alba Danes« z družino
10.000 Ur za PD Ivan Grbec v Sked
nju. Ob svoji osemdesetletnici da
ruje Mirko Piton 10.000 Ur prosvet
nemu društvu Ivan Grbec v Sked
nju.

Za spomenik padlim v NOB v 
Bazovici daruje Franc Križmanfttč 
(Cebivka) 10.000 lir. Namesto cvet
ja na grob pokojnega Brona Kra
lja daruje Franc Križmančtč (Ce
bivka) 2.000 Ur za ŠD Zarja.

V počastitev spomina nepozabne
ga Venčka Krečiča darujejo: Sto
jan ln Alma Pertot 5.000 lir za bar- 
kovljanskl krožek N. Matjašič; Ol
ga ln Darma Pangerc 3.000 Ur za 
Glasbeno matico; Olga Regent In 
Sonja Žitko 2.000 lir za Glasbeno 
matloo.

Včeraj-danes
Danes, petek, 2. julija 

MARIJA
Sonce vzide ob 5.20 ln zatone ob 

20.58. Dolžina dneva 15.38. Luna 
vzide ob 15.18 ln zatone ob 0.00.

Jutri, sobota, 3. julija 
NADA

Vreme včeraj: najvišja dnevna
temperatura 22,9, najndžja 14,8, ob 
19. url 22,4 stopinje, zračni tlak 
1014,2 stanoviten, veter 11 km na 
uro vzhodnik, vlaga 47-odstotna, pa
davine 1,3 mm, nebo 4/10 pooblače- 
no, morje rahlo razgibano, tempe
ratura morja 21 stopinj.

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
Dne 1. juUja 1971 se Je v Trstu ro
dilo 17 otrok, umrlo je 7 oseb.

Umrli so: 63-letnl Sllverio Plani, 
87-letna Anna Maria Bunz vd. Va
jo«, 64-letni Ercolamo MattarelU, 
68-ietni Ireneo Cognlto, 84-letna Sa
ra D’Ambrosl por. Lorenzi, 93-letna 
Antonia Kerpan vd. Metlica, 63-let
nl Emesto Batisti.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

AlTEsculapio, Ul. Roma 15, INAM, 
Al CammeUo, Drev. XX. septembra 
št. 4, AUa Maddalena, Ul. Istrla 35, 
Chiari-Crottl, Ul. Tor S. Plero 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Busollnl, Ul. P. Revoltella 41, 
Plzzul-Clgnola, Korzo Italija 14, 
Prendinl, Ul. T. Vecelllo 24, Serra- 
vallo, Trg Cavana 1.

Gledališča
VERDI

Danes ob 21. url bo v gle
dališču Foliteama Rossettl pred
stava poletne gledališke sezo
ne z uprizoritvijo Shakespe
arove drame ((Dvanajsta noč« 
pod pokroviteljstvom Teatra Stabi- 
le in avtonomne letoviščarske ln 
turistične sezone. V glavnih vlogah 
bodo nastopili Mario Scaccla, Ile- 
ana Ghione, Leda Negroni, Umber- 
to D’Orsi, Massimo Foschl in Ro
berto Herlltzka. Režija Orazio Co
sta Giovangigli, originalna glasba 
Alfredo Strano, scena in kostumi 
Eugenio Gugllelminettl.

Prodaja vstopnic pri glavni bla
gajni v Pasaži Prottii (tel. 36372 — 
38547).

M1RAMARSKI PARK Predstave
«Lučl in zvoki«.
Danes ob 21.30 «Der Kaiserbraum 
von Mlramare« v nemščini; 
ob 22.45 ((Massimillano e Carlot- 
ta« v italijanščini.
Prevozna sredstva: avtobus «6» In 
proga «M» od Barkovelj do Mira- 
mara ob 21. uri ter ob 22.15. Po
vratne vožnje ob koncu predstav. 
Cena vstopnic: 400 lir (otroci, vo
jaki, ENAL in komitive 300 lir.

Nazionale 16.00 «Per salire sempre 
piu in basso«. James Earl Jones, 
Jane Aleksander. Technlcolor. 

Fenice 16.00 «2000, la fine del mon- 
do«. Prepovedano mladini pod 18 
letom.

Eden 16.30 «11 ktller della luna dl 
mlele«. Prepovedano mladim pod 
18. letom.

Grattacielo 16.00 «Fasta per 11 com- 
pleanno del caro amico Harold«. 
Prepovedano mladini pod 18. le
tom.

Excelsior 16.30 «11 cigno dagU ar- 
tigli dl fuoco«,

Ritz 16.00 »Agente 007 licenza dl 
uccldere«, Sean Connery, Uršula 
Andress.

Alabarda 16.30 «Lo spettro«. Barba
ra Steele, Peter Baldwin. Prepo
vedano mladini pod 18. letom. 

Filodrammatico 16.30 (dndagini su 
una nlnfomane«. Ruriko Asaoka 
ln Elji Okada. Prepovedano mla- 

. dimi pod 18. letom.
Aurora 16.00 «La grande fuga«, Ste- 

ve McQueen
Impero 16.30 Walt Disneyevl filmi: 

«Dumbo, Penna bianca, ugoia 
d’oro».

Cristallo 16.30 ((Carter«, Michael 
Calne. Technlcolor. Prepovedano 
mladimi pod 18. letom. Jutri: 
«Beato fra le donne«.

Capitol 16.00 Wailt Disneyev film 
«11 Computer con le scarpe da 
temniš«.

Moderno 16.30 «Le tigri dl Mom- 
pracen«, Ivan Rassimov. Techni- 
color.

Vittorlo Veneto 16.30 «Le plaoevoli 
esperiemze di una giovane . came- 
rlera«, Daniel Geli n, Glselle Hahm. 
Prepovedano mladini pod 18. le
tom.

Ideale 16.30 «Ba-r Quero», Lee Van 
Cleef, Wa,mer Bates. Technlcolor. 

Astra 16.30 «1 diavoli del mara«. 
Prepovedano mladini pod 14. le
tom.

Abbazia 16 30 «Sentenza dl morte«. 
Thomas Milna, E. M. Salerno. 
Prepovedano mladini pod 14. le
tom.

Ravnateljstvo Državnega znan. 
stvenega liceja «France Prešeren« v 
Trstu sporoča, da se vrši vpisova. 
nje v vse razrede znanstvenega li
ceja, višje gimnazije In klasičnega 
liceja vsak dan od 10 do 12. ure 
do vključno 24 julija 1971.

Dijaki, ki bodo opravili popravne 
Izpite v jesenskem roku, se mora
jo vpisati do 22. septembra 1971.

Ravnateljstvo državne srednje 
šole «lvun Cankar« in državnega 
strokovnega zavoda za industrijo 
in obrt sporoča, da se je začelo 
vpisovanje za novo šolsko leto 
1971-72.

Vpisovanje bo od 30. junija do 
24. julija; za tiste, kt Imajo po
pravne Izpite, pa takoj po oprav
ljenih Izpitih.

Ravnateljstvo državne srednje šo
le s slovenskim učnim Jezikom 
Fran Levstik Prosek z oddeljenimi 
razredi v Sv. Križu sporoča, da se 
vrši vpisovanje v vse tri razrede 
vsak dan od 10. do 12. ure do 
do vključno 24. julija t. 1.

SPDT organizira 10. in 11. julij
enoinpoldnevni avtobusni 1 z 1 e 
v San Martino dl Castrozza, od kt 
der je možno z raznimi sedežni 
camt ln žičnicami se vzpeti na na< 
2000 m ln uživati krasen razgled n 
Cimon della Pa la ln Pale dl Saa 
Martino Itd. Za planince bo poskrt 
ljeno prenočišče v Rlfuglo Pedrot 
tl ln vzpon na Col di Rosetta 2.74: 
metrov.

Prosvetno društvo Ivan Canka
obvešča, da bo odhod z avtobusom 
na izlet v Begunje v nedeljo, 4. t.m 
točno ob 6. url zjutraj s trga pr 
cerkvi sv. Jakoba. Zamudnikov n( 
bomo čakali.



PRIMORSKI DNEVNIK

VČERAJ PRED POROTNIM SODIŠČEM V TRSTU

Dvajset tatvin v slabem letu 
na vesti šestih mladih Goričanov
Obtoženi so tudi združevanja v tatinske namene * Vč-sraj zaslišani le trije obtoženci

GORIŠKI DNEVNIK
ZA KOORDINIRANJE ŠTEVILNIH POBUD

2. julija 1971

Pred tržaškim porotnim sodiščem 
se je včeraj dopoldne pod predsed
stvom dr. Corsija (tož. Tavella, 
pris. sodnik Salerno, zapis. Strippo- 
li ter šestčlanska porota) pričel 
proces proti skupini šestih mladih 
Goričanov, obtoženih številnih pri
merov tatvine ter združevanja v 
tatinske namene.

Sodniki so na včerajšnji dopoldan
ski razpravi utegnili zaslišati le tri 
obtožence, ostale pa bodo zaslišali 
danes zjutraj. Proces se bo nadalje
val v ponedeljek, ko bodo zaslišali 
priče, v poznih večernih urah pa 
bo verjetno izglasovana razsodba.

Na zatožni klopi so za rešetkami 
sedeli 19-letni Giuseppe Mauri iz

sig iz Ul. Formica 32, 17-letni F. R., 
20-letni Giogio Gobato iz Ul. Don 
Bosco 3 ter 20-letni Gerardo Chia- 
selotto iz Ul. dei Gelsi 21. Edini 
obtoženec, ki je na svobodi, je 19- 
letni Marino Lucchini iz Ul. Mar
coni 9.

Obtožnica navaja kar dvajset pri
merov tatvine, ki jih je skupina 
malopridnežev zagrešila v Gorici 
v času skoraj enega leta, točneje 
od 20. februarja predlanskim do 17. 
januarja letos, ko so jih policisti 
tudi izsledili in aretirali.

V večini primerov so tatiči kradli 
z običajno vlomilsko tehniko. Avto- 
mobilim so razbili deflektor, nato
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VČERAJ PONOČI IN PODNEVI

VEČ PROMETNIH NESREČ 
BREZ HUJŠIH POSLEDIC
Najhujše poškodovan mlad natakar, ki je pri Sesljanu padel z vespe

V četrtek ponoči so morali spre-1 ste zdraviti na ortopedskem oddel
jeti na II. kirurškem oddelku sploš
ne bolnišnice, kamor so ga pripe
ljali z rešilnim avtom Rdečega kri
ža, 22-letnega delavca Fulvia Ca- 
pello iz Ul. Cancellieri, katerega so 
zaradi šoka in hudih bolečin v pr
snem košu pridržali s prognozo o- 
krevanja v 10 dneh.

Capella je ob sprejemu v bol
nišnico pojasnil, da je postal žrtev 
prometne nesreče. To so potrdili 
tudi karabinjerji, ki so prišli na 
kraj zaradi preiskave. Capello je 
vozil s svojim avtom fiatom 500 
po Ul. PaJestrina v smeri Ul. Ti 

. meus, a je prišel le do križišča z 
Ul. Battisti, kjer je prišlo do trče
nja s fordom capri, s katerim je 
32-letni Claudio Schiberna iz Istrske 
ulice vozil proti Carduccijevi ulici 
in je seveda neprevidno izsiljeval 
prednost.

Včeraj dopoldne pa so morali nu 
diti prvo pomoč 72-letnemu Gastonu 
Ugoliniju iz Ul. Moreri, ki se je 
zatekel v bolnišnico z rešilnim av
tom, in 17-letni študentki Nelly Bo- 
nini iz Ul. Grego, ki se je pripe 
ljala z zasebnim avtom.

Oba sta se poškodovala, na sre
čo sicer lažje, zaradi česar so ju 
po prvi pomoči odslovili s progno
zo okrevanja v nekaj dneh, pri tr
čenju v Istrski- ulica. Ugolmi je ho
tel namreč s svojim skuterjem za
viti z glavne ceste proti parkiri
šču pred pokopališčem pri Sv. Ani, 
ko je treščil v Boninijevo, ki je bila 
z vespo namenjena na Largo Ba 
iamonti.

Med vožnjo po cesti, ki iz Na
brežine pelje v Sesljan, je 19-letm 
natakar Italo Dalvilli iz Naselja 
s. Mauro v Sesljanu, izgubil oblast 
nad vespo in nerodno padel na tla. 
Dalvillija, ki je imel poškodbe na 
glavi, hrbtu in rokah so z rešilnim 
avtom odpeljali v bolnišnico, kjer 
so ga s prognozo okrevanja v 15 
dneh sprejeli na nevrokirurškem od
delku.

Tiskovna konferenca 
o letošnjem lesnem 
celovškem velesejmu

Prireditelji 20. jubilejnega vele
sejma v Celovcu so včeraj dopol
dne orgairvzirali v prostorih časni
karskega kro toa tiskovno konferen
co, na kateri so predstavili to po
membno prireditev. Celovški vele
sejem je med najpomembnejšimi 
evropskimi razstavami lesa, kjer 
razstavljajo naj večja evropska les- 
ha podjetja. Na letošnji jubilejni 
razstavi bo prisotnih več kot 1500 
sodelavcev lin predvidevajo, da bo 
velesejem obiskalo več kot 250.000 
ljudi.

Na otvoritveni svečanosti, ki bo
7 avgusta, bodo prisotni diplo
matski predstavniki, ki so akredi
tirani v Avstriji, poleg njih pa se 
bodo otvoritve udeležili tudi mini
stri za lesno Industrijo ln gozdar
stvo nekaterih držav, ki bodo pri
stni na velesejmu. Našo deželo 
bo v Celovcu zastopal njen pred
sednic dr. Berzanti.

Organizacija WIFI bo predstavi
te obiskovalcem razvoj lesne indu
strije v Avstriji In razne faze ob
delovanja lesa. Tudi Italija, Jugo
slavija, Poljska ln Romunija bodo
8 Posebnimi razstavami prikazale 
Sv°je načine obdelovanja lesa.

Letos bodo na celovškem vele- 
Sdlmu prvič razstavili tudll žago In 
mizarsko delavnico, ki bosta pri- 
'cazali najmodernejše načine obde- 
teve lesa. V okviru razstave bodo 
Priredim tudi nekatere simpozije, 
med katerimi je najpomembnejši 

na temo: Raziskovanje gozdov 
v gorah tn uporaba različnih vrst 
lesa.

Avstrijski velesejem je do neke 
mere dopolnilo tržaškega, kajti na- 
jte razstava predstavlja stično toč
ko s prekomorsko lesno proizvod
njo, medtem ko daje oelovškl ve
lesejem popolno Informacijo o av
strijski leisnl proizvodnji.

Dežela Furlanija Julijska krajina 
bo letos prisotna s svojim paviljo- 
h°m na celovškem velesejmu, kjer 
bo razstavljala otroško pohištvo. 
1'rst in njegovo pristanišče bosta 
fhdl sodelovala, kot sta vsako leto, 
odkar prirejajo ta velesejem.

Neroden padec 
upokojenca
^'e bo šlo vse po sreči se bo 

'"oral 75-letni upokojenec Ginsep

Ul. Carducci 33, 18-letni Dario Član- pa vžgali motor tako, da so spojili 
” ! "" *» žice. V stanovanja so se priplazili

skozi okno, včasih pa so tudi s silo 
odprli vhodna vrata.

Ža kroniko naj navedemo samo 
nekaj primerov tatvin. Meseca fe
bruarja predlanskim so iz nekega 
stanovanja v Gorici izmaknili foto
aparat, tri majčke, kolo, nekaj otro
ških oblekic in drugo.

Obtožnica navaja tudi primer, ko 
so golobradci s samokresom prisi
lili Guida Pellarinija, da jim izroči 
100 tisoč lir v gotovini, ček za 473 
tisoč lir, 67 kolekov ter 800 bonov 
za nakup bencina. Posebno dražest 
pa so jim vzbujali avtomobili, pre
težno fiatovi ter nekaj giulij. U- 
kradli so jih kar trinajst, nekatere 
od teh pa tudi oropali vsega, kar 
so le našli v njih. Meseca januarja 
letos so se celo v varstvu teme 
splazili v notranjost poslopja srednje 
šole «Vittorio Locchi* in ukradli 
okrog 100 tisoč lir.

Zadnja postavka obtožnice dolži 
vse, da so se pod vodstvom mlado
letnega dolgolasca F. R. združeva
li v tatinske namene po raznih go- 
riških barih in tam pripravljali svo
je tatinske pohode.

Kot rečeno, so sodniki na včerajš
nji razpravi, kateri je prisostvovala 
le neznatna peščica ljudi, utegnili 
zaslišati le tri obtožence in sicer 
Giuseppeja Maurija, Daria Clansiga 
in F. R. Protislovne izjave, ki so 
jih med zaslišanjem dajali sodnikom, 
so v nekem trenutku tako razburile 
predsednika dr. Corsija, da jim je 
zabičal, naj skušajo biti vsaj nekje 
logični, če že nočejo govoriti resni
ce. Zanimivo je, kako so nekateri 
posredovali preiskovalcem oziroma 
zasliševalcem kar tri različne ina
čice o tatvinah: policistom eno ver
zijo dogodka, preiskovalnemu sod
niku drugo, predsedniku dr. Corsiju 
pa nazadnje še tretjo.

Ko bi hoteli strniti njih izjave, 
bi lahko dejali, da so nekateri del
no priznali izvedene tatvine, druge 
pa odločno zanikali. Prav tako so 
se skušali braniti obtožbe združe
vanja v tatinske namene.

Danes je v Gorici zelo potrebna 
avtonomna letoviščarska ustanova

Ker nima sredstev, bo Pro Loco s težavo priredila folklorno 
prireditev- V našem mestu so dosegle uspeh večje mednarodne pri
reditve - Področje letoviščarske ustanove naj bi zajelo tudi naša Brda

Odhod otrok v počitniške kolonije

Voditelji krajevne turistične or-1 Razumljivo je, da se je okrog stoj- 
ganizacije Pro Loco so imeli v I nic v napovedanih petih minutah

ku, kjer so ga včeraj popoldne 
sprejeli, kakih 60 dni. Manoseter- 
zi, ki se je z rešilnim avtom za
tekel v bolnišnico, je povedal, da 
je 23. junija zdrsnil in padel v 
stanovanju, pri čemer si je zlomil 
stegnenico desne noge.

Padec dekleta 
med kotalkanjem
Med kotalkanjem v parku vile 

Revoltella je 14-letna Marina De 
Ferro iz Ul. Kolonja v torek pro
ti večeru nerodno padla pri čemer 
si je zlomila nadlahtnico desne 
roke. Njen oče jo je včeraj spre
mil v otroško bolnišnico Burlo Ga- 
rofolo, kjer so jo s prognozo okre
vanja v 30 dneh pridržali na II. 
kirurškem oddelku.
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SVEČANOST NA TRINKOVEM GROBU

zadnjem času vrsto sestankov, na 
katere so povabili zastopnike go
spodarskih in strokovnih združenj, 
predstavnike političnih strank, u- 
pravitelje in zastopnike tiska.

Zadnji v vrsti teh sestankov je 
bil v sredo zvečer v gostišču Lan 
terna d'Oro na gradu. Nanj so 
povabili zastopnike političnih strank 
z željo, da bi ti v krajevnih obla
stvenih organih podprli pobude go- 
riške turistične ustanove.

Dr. Pellis, predsednik Pro Loco, 
je orisal delovanje te ustanove, ki 
je usmerjeno v večanje turistične
ga dotoka v naše mesto. Govoril 
je o prireditvah, med katerimi za 
vzema vidno mesto mednarodna 
parada folklornih skupin, omenil je 
celo vrsto drugih prireditev, ki 
se v našem mestu prirejajo, za 
katere pa Pro Loco ničesar urad
no ne ve. To so namreč iniciative 
raznih drugih združenj in ustanov, 
ki delajo vsaka zase. Pripetilo se 
je celo' včasih, da so istočasno 
priredili dve večji manifestaciji. 
Dr. Pellis se je tudi potožil, da 
tako dežela kot druge ustanove po 
svečajo premalo pažnje tej ustano
vi in da obilica denarja gre v prid 
nekaterim prireditvam, naše me
sto pa je pri tem prikrajšano.

V debato so posegli številni za 
stopniki strank, ki so istočasno 
javni upravitelji. Občinski odbor
nik za turizem Moise je povedal, 
da je občina že pričela z birokrat
skim postopkom za ustanovitev kra 
jevne letoviščarske ustanove. Ta 
naj bi bila razširjena tudi na 
področje števerjanske občine. O- 
menil je tudi bližnjo gradnjo hale, 
v kateri bo dovolj prostora za 
najrazličnejše prireditve. O tej ha
li je zelo kritično govoril liberalni 
občinski svetovalec inž. Fornasir, 
ki je obtožil sedanje občinske upra
vitelje, da nimajo čistih pojmov. 
O turističnem načrtovanju je go
voril republikanec Mogorovich, v 
debato je posegel tudi misovec Co 
schina, za njim še tajnik mestne
ga odbora KD. Pokrajinski pod
predsednik Waltritsch je omenil 
podporo, ki jo pokrajina nudi Pro 
Loco s tem, da ji daje brezplačno 
na razpolago dostojne prostore 
(stavba gostišča Lantema doro je 
namreč last pokrajine). Dejal je 
še, da bi se morala čimprej usta
noviti avtonomna letoviščarska u- 
stanova in da bi lahko ta koordini
rala številne turistične in kulturne 
pobude, ki jih je v našem mestu 
precej. Občinski odbornik dr. Pau
lin je še omenil potrebo, da bi 
morali propagandni material tiska
ti v več jezikih, v slovenščini, nem
ščini, itd.

Debata je bila zanimiva, je pa 
pokazala eno hibo. Pro Loco je 
le ena med številnimi več ali manj 
zasebnimi organizacijami, ki skr 
bijo za turistične in kulturne pri
reditve v našem mestu. Zaradi te
ga nima vpogleda v delovanje din
gih ustanov, kajti iz delno razum
ljivih razlogov, vsakdo skrbno ču
va svoje prireditve, posebno ce so 
dosegle mednarodni sloves, kot so 
na primer mednarodno tekmovanje 
pevskih zborov «Seghizzi», kulturna 
srečanja «Mittelevropa», gospodar 
ska razstava «Espomego».

kar trlo ljudi. Mnogo je bilo seve
da radovednežev, ki so nalašč pri
šli v Sovodnje, da bi videli, kako 
to gre.

V ponedeljek zvečer so imeli dru
go letošnje tekmovanje v briškoli. 
Zmagal je par Lojze Zavadlav — 
Ivo Cotič, na drugo mesto sta se 
uvrstila Dano Tomšič in Kazimir 
Pete jan, na tretje pa Julko Čaudek 
in Mirko Petejan, vsi iz Sovodenj. 
Četrta sta bila Rosario Visintin in 
Libero Visintin iz Martinščine, peta 
Jožko Pahor in Radimir Marušič 
iz Rupe, šesta Venče Buzin in Mar
jan Devetak iz Rupe-Peči, sedma 
Franjo Masten in Jožko Vižintin, 
osma pa Emil Tomšič in Ivo Pete
jan iz Sovodenj.

V torek zvečer se je praznovanje 
zaključilo z dobrim obiskom, kljub 
nagajivemu dežju.

gatejše meščane. Tipična družina, 
sestavljena iz 4 članov, ki ima do 
130.000 lir mesečnega dohodka, bo 
oproščena plačevanja družinskega 
davka. Po živahni debati, v katero 
so posegli vsi svetovalci, so sklep 
občinskega odbora sprejeli z veči
no glasov: komunistični svetovalci 
so se vzdržali.

Na isti seji je občinski svet v 
Tržiču odobril resolucijo, v kateri 
je izražena želja, da bi se sindikal
na pogajanja v ladjedelnici Italcan- 
tieri rešila čimprej in da bi zado
voljila zahteve delavstva.

Debata o davkih 
v občinskem svetu 
v Tržiču

V občinskem svetu v Tržiču je 
bila v sredo zvečer živahna debata 
o občinskih davkih. Občinski odbor 
je namreč pred kratkim pregledal 
sedanje davčne osnove mestnih dav
koplačevalcev in v številnih prime
rih so ugotovili, da plačujejo mešča
ni premalo davna. 430 ljudem so 
družinski davek povišali. Večina teh 
se je seveda čutila prizadeta in 
kar 352 jih je vložilo priziv.

Odbornik :.a davke Fragiacomo 
je v občinskem svetu orisal novo 
davčno politiko občine. Na podlagi 
te naj bi obdavčili v večji meri bo-

Farmacevtska podpora 
kmetom-upokojencem 
v Sovodnjah

Vodstvo bolniške blagajne za kme
te v Sovodnjah obvešča vse zainte
resirane, da je s 1. julijem pričela 
veljati farmacevtska podpora kme
tom — upokojencem. Ti lahko do
bijo v katerikoli lekarni zdravilo, 
ki jim ga je z receptom predpisal 
zdravnik. Zdravila morajo prevzeti 
v roku desetih dni od datuma, ki 
je na receptu, v lekarni pa mo
rajo opraviti običajne formalnosti, 
ki veljajo za vse druge bolniške 
blagajne. V roku tridesetih dni se 
morajo nato zainteresirani javiti na 
sedežu blagajne, na občini pri g. 
Plesničarju, da jim ta povrne de
nar, ki so ga porabili za nakuo 
zdravil. Za vsako kupljeno zdravilo 
bodo morali dati upokojenci 200 lir 
sami, razliko pa jim bodo izplačali.

Otroci pred odhodom v Gorje pri Bledu

Včeraj so iz Gorice odpotovali

f*ri»fM‘vajlv ra

DIJAŠKO MAHI«!

na letovanje v Slovenijo številni 
slovenski otroci iz Gorice in oko
liških vasi. Tudi letos je za njiho
vo letovanje poskrbela komisija za 
doraščajočo mladino pri Slovenski 
kulturno gospodarski zvezi. Naši 
otroci bodo letovali ob morju in

v hribih. V obeh krajih bodo leto
vali skupno s tržaškimi, koroški
mi otroci pa tudi z deklicami in 
dečki iz Slovenje. 26 otrok z Go
riškega je odpotovalo v obmorski 
kraj Savudrijo, trinajst pa jih je 
odšlo na Gorenjsko, v Gorje pri 
Bledu.
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ENAJST DNI PO IZGINOTJU

Truplo male Nataše Bratuž 
uašli v 50 m globokem prepadu

Truplo je odkril ribič Vinko Knez • Od naselja se je deklica oddaljila 7 kilometrov
Kot smo na kratko poročali v po naključju. Predstavniki uprave 

včerajšnji številki, je zdaj pojasnje- javne varnosti iz Nove Gorice in 
no izginotje male Nataše Bratuž iz iz Ljubljane pa so pojasnili nekaj 
Grgarja. Njeno trupelce je našel podrobnosti. Izključili so možnost
predsinočnjim Vinko Knez, ko je ri
baril v Soči pri Trnovem. Ležalo 
je prislonjeno na deblo v kakih 50 
m globokem prepadu, samo 5 me
trov nad gladipo Soče. Kraj je od
daljen kar 7 km od Magozda, kjer 
so bili starši z otrokom na obisku 
pri sorodnikih, ko se je izgubil.

Poročali smo že, da so se okoli 
izginotja dekletca pletle razne go
vorice. Omenili so možnost njene 
ugrabitve ali pa maščevanja dru
žini. Tudi ko se je včeraj naš so
delavec pogovarjal s starši Nataše, 
niso mogli verjeti, da je zašla tako 
daleč. Nataša je bila res živahno 
dekletce, toda nikoli ni silila sama 
od doma. Tudi miličnikom in voja
kom, ki so organizirali več iskanj, 
ni prišlo na misel, da bi lahko de
kletce izginilo tako daleč od nase
lja. Pregledali so vsak kotiček v 
okolici nekaj kilometrov od Magoz
da. Ker niso našli nič, so organizi
rali potapljače, ki so preiskali okoli 
3 km Soče, toda tako daleč ni nih
če šel iskat izgubljeno dekletce. 

Trupelce je ribič našel povsem
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Zaključek
praznika v Sovodnjah

Letošnje poletno praznovanje v 
Sovodnjah se je zaključilo s podalj
škom treh dni. Zelo dobro se je ob
nesla pobuda o petminutnem pro
stem dajanju vina v nedeljo zvečer.

kakršnega koli nasilnega dejanja. 
Po njihovem mnenju je gnal de
kletce, ko se je izgubilo iz vasi, 
samoohranitveni nagon kar naprej 
v upanju, da bo prišlo domov. Pot, 
ki pelje iz Megozda proti kraju, 
kjer so našli truplo, ni lepa. Prav 
čudno je, da ni dekletce kje Izginilo 
z nje. Med drugim jo na dveh kra
jih seče prodišče, ki ga je nanesla 
voda s hriba, na njem je postav
ljena tudi pregrada za govedo. Pa 
vendarle je dekletce vse to prema
galo. Prišlo je celo kakih 300 m 
naprej od kraja, kjer je izgubilo 
življene. Tam so namreč našli nje
no plenico. Na tistem kraju pa je 
naletela na večjo oviro in se je ho
tela vrniti nazaj. Zdi se, da jo je 
tedaj že ujel mrak. Na mračni stezi 
pa je videla bele kamne nad pre
padom in ti so jo prevarali. Šla je 
v prepad in v smrt.

šču sprejel pokrajinski predsednik 
dr. Chientaroli. Sindikalni predstav
niki so ga zaprosili za pomoč v 
svojih prizadevanjih za ponovno 
zaposlitev. Istočasno so zaprosili 
tudi za finančno pomoč pokrajinske 
uprave. Predsednik pokrajine je ob
ljubil svoje zanimanje in dejal, da 
bo pokrajinska uprava napravila 
vse, kar spada v njeno pristojnost.

V PRIREDBI DRUŠTVA «GRADINA»

be Manosterzi

Prejšnjo soboto je na trčmun- 
skem pokopališču, pod Matajuijem, 
bila skromna svečanost, ki so jo 
slovenski duhovniki Iz Beneške 
Slovenije organizirali v spomin na 
buditelja najzapadnejših Slovencev, 
msgr. Ivam Trinka.

Ob desetih je odzvonilo maši, ki 
so jo skupaj darovali vsi slovenski 
župniki lz beneških dolin. Peli so 
slovensko mašo, verniki pa so jim 
v molitvi sledili, tudi s pomočjo 
starih Trinkovlh molitvenikov.

Po maši je Izpred oltarja spre
govoril župnik Emil Cenčič. Rekel 
je, da so za to spominsko sveča
nost trije razlogi. »Zbrali smo se,» 
je dejal, «da bi molili na Trtnkovo 
dušo. Sicer pa proslavljamo v 
njem ljubečega monslgnorja, ki je 
skrbel za vzgojo celega rodu du
hovnikov v videmskem semenišču,

iz Belvederske ce- za svojo katoliško cerkev, pred-

iKi
vsem pa za ‘svojo domovino, svojo 
Benečijo, za katero poziva vse svo
je ljudi, naj Ji ostanejo zvesti«, 
župnik Cenčič je ljudi pozval k 
narodni zvestobi, nato pa so se 
duhovniki podali na pokopališče, 
kjer je Trinkov grob. Tu sta pred
stavnika kulturnega društva «Ivan 
Trlnko« lz Čedada Izidor Predan 
tn Anton Kjabaj položila k spome
niku venec, medtem ko so duhov
niki grob blagoslovili.

Skupino slovenskih in furlanskih 
duhovnikov iz Beneške Slovenije ln 
drugih krajev videmske pokrajine 
je predvčerajšnjim na njihovo že
ljo sprejel v Ljubljani predsednik 
prosvetno-kulturnega zbora sloven
ske skupščine Miloš Poljanšek. Po
govarjali so se o vlogi prosvetno- 
kulturnega zbora ter o delu pro
svetnih in kulturnih organizacij.

V nedeljo v Doberdobu 
balinarska prireditev

Baje bo sodelovalo 96 dvojic - V Doberdobu 
vlada za to prireditev veliko zanimanje

Balinarsko društvo »Gradina« v 
Doberdobu priredi v nedeljo 4. ju
lija v Doberdobu tekmovanje za 
5 pokal doberdobske občinske u- 
prave. Tekmovanje se bo pričelo 
ob 9. uri in se bo odvijalo na os
mih igriščih v Doberdobu, Ronkah 
in v Tržiču. Finalno tekmovanje 
bo v Doberdobu.

Tekmovanje, ki bo potekalo po 
pravilih UBI, je odprto za tekmo 
valce iz vse naše dežele. Zaradi 
tega pričakujejo številno udeležbo 
klubov iz videmske in pordenon 
ske pokrajine. Predsednik «Gradi- 
ne» Marino Gerin nam je povedal, 
da bodo vpisali največ 96 dvojic. 
Baje bodo to število dosegli z lah
koto. Domače barve bo branilo 
osem dvojic, ki se vestno priprav
ljajo na to veliko tekmovanje.

Novost letošnjega tekmovanja je 
v tem, da bo vsak igralec raz
polagal s tremi kroglami, name
sto običajnih dveh. Zaradi tega 
se bo tudi točkovanje štelo do 11 
z izjemo finala, ki bo šlo do 15.

»Gradinarji«, ki se pripravljajo 
na spopad, so letos bolj molčeči 
kot v preteklosti. Očitno jih čaka 
težka odgovornost. Braniti bodo 
morali prvo mesto, ki sta si ga 
lani priborila par Marino Gerin in 
Arnaldo Ferfolja, prvi predsednik, 
drugi pa tajnik društva. Naloga je

vsekakor težka in kot pravijo šport
niki, da je žoga okrogla, se Kra
ševci zavedajo, da velja to v prvi 
vrsti za prvake. Letošnji doseda
nji nastopi na raznih tekmah niso 
kdovekaj pozitivni. Iz laskavih iz
jav »gradinarjev« pa je očitno, da 
ne skrivajo upov na zmago.

Zmagovalci bodo dobili lepe na
grade. Poleg denarnih nakazil za 
stroške bodo prve štiriplasirane 
dvojice prejele lep pokal in zlato 
kolajno. Zmagovalci bodo prejeli 
tudi letos pokal občinske uprave 
v Doberdobu. Drugoplasirana dvo
jica bo prejela pokal deželne u- 
prave, tretji bodo dobili pokal 
Primorskega dnevnika, ki je vsako 
leto izkazal kraškim balinarjem 
svojo naklonjenost. Četrti bo po
kal podjetja Caffe Mattioni. Zlate 
kolajne, ki so jih prispevale jav
ne ustanove in nekateri podjetni
ki, bodo podeljene prvim osmim 
dvojicam.

Želeti je le. da bi naporu doma 
čega balinarskega društva »Gradi 
na» dalo svoj prispevek tudi vre 
me, ki je glavni porok uspeha pri 
reditve. Za ostalo pa bodo poskr 
beli navijači, ki jih nikdar ne 
manjka, pa par klobas zalitih z 
dobrim vinom, ki so v gostilni pri 
Viktoriji že ohvezne za vsakogar, 
ki se tam ustavi.

J.

Deželni sestanek 
gradbincev CGIL

V Gorici je bil v sredo sestanek 
sindikalnih voditeljev gradbincev, ki 
so včlanjeni v CGIL. Razpravljali 
so o sedanjem položaju gradbeni
štva v naši deželi. Ugotovili so, da 
je potrebna hitra odobritev grad
benega zakoni, v rimskem senatu. 
Tako bi lahko kmalu uporabili za 
gradnjo veliko denarja, ki je te na 
razpolago.

Udeleženci sestanka so sprejeli 
sklep, da se je treba čimprej po
svetovati s sorodnimi sindikati CISL 
in UIL na deželni ravni. Vodilne 
člane svojega sindikata in aktiviste 
bodo povabili na sestanek dežel
nega značaja, ki bo v Gradišču 10. 
julija.

Delitev bencina 
proste cone

Trgovinska zbornica v Gorici jav
lja, da so včeraj pričeli deliti ben
cin in nafto proste cone za letošnje 
tretje trimesečje. Prebivalci gori- 
ške in sovodenjske občine bodo do
bili namesto treh štiri mesečne ob
roke; ker je poraba goriva v po
letnem času večja kot običajno.

Prebivalci obeh občin bodo mo
rali prevzeti gorivo najkasneje do 
30. septembra letos.

Lastniki motornih vozil v ostalih 
občinah pokrajine lahko dobijo na
kazila v Gorici, Krminu, Gradišču, 
Gradežu in Tržiču. Z delitvijo na 
kazil bodo končali 14. avgusta.

Delavci iz Gradišča 
pri dr. Chientaroliju

Včeraj zjutraj je delegacijo de
lavk iz tovarne Moccniut v Gradi-

Nove slovenske knjige 
v Državni knjižnici

V državni knjižnici v Gorici, s 
sedežem v Ul. Mamell, so v zad
njih mesecih dobili naslednje slo
venske novitete ,ki so na razpola
go bralcem. Opominjamo, da je 
knjižnica v poletnih mesecih odpr
ta le v jutranjih urah, od 9. do 14. 
ure, ob sobotah pa le od 9. do 
12,30.

Novitete so naslednje:
AVGUŠTIN: Tržič ln ofcoMca.

CEVC: Poenogotska plastika na 
Slovenskem. DEBENJAK: Friedrich 
Engels — Zgodovina In odtujitev. 
Poskus osvetlitve odnosa Manc- 
Engels. FINŽGAR: Finžgarjeva pi
sma Ferdinandu Koledniku, GALIC: 
Povijest zadarskih knjižnica. GA
LIC: Ugo Foscolo u dalmatinskim 
periodiclma od 1849 do 1929. GER
LANC: Bibliografija Antona Sovre
ta. Gospodarska ln družbena zgo
dovina Slovencev. Zgodovina agrar
nih panog Koroški plebiscit. Raz
prave ln članki. KOŠUTA: Razvoj 
filozofske misli od Idealizma do 
danes. KOZINA: Iz zapuščine. Par
titure. KRAMAR: Prvi tabor v Istri, 
LIPOVEC: LJudie ob cesti. MO- 
REAU: Frančišek Je zapustil raj.
MOSIN: Kopitarjeva zbirka slovan
skih rokopisov in Zoisov cirilski 
fragment lz narodne in univerzitet
ne knjižnice v Ljubljani. NAPOT
NIK: Ivan Napotnik. 1888-1968,
Osnovna šola m Slovenskem. 1869- 
1969. PAHOR: Skarabel v srcu; la
dijski dnevnik. PAHOR: Začetek 
osnovnega šolstva v tržaški okoli
ci. PALAZZESCHI: Bratje Cuccoili. 
Partizanska ljudska pesem. I. PE- 
RAT: Umlratoči čas. PIRNAT: Za
nimivosti nočnega neba. PLANINA: 
Sloventa. PREŠEREN: Krst prt Sa
vici. REJEC: Rezila 1970 ta še na- 
prel. »Slovenija«. V: štajerska, Ko
roška tn Prekmurje. STROJ: Mi
hael Stroj. 1803-1871. ŠIRC ELI: Ko
roška znamenja. Umetnostni zakla- 
dt Juaoslavtie. VIDMAR: Odgovori. 
VIŠJE POMORSKE SOLE PIRAN: 
10 let VISte Pomorske šole Piran. 
1960-1970. ZLOBEC: Moj brat svet
nik. živi Orfet. Velika antologija 
slovenske poezije.

Razna obvestila
Kmečka zveza v Gorici obvešča 

vse kmetovalce naših Brd, ki Jih 
je prizadela toča 10, Junija 1971, 
da lahko v njenem uradu Izpolnijo 
prijave za odškodnino oziroma za 
deželno podporo.

V pisarni Slovenskega planinske, 
ga društva v Ul. Malta 2, tel. 24-96, 
vpisujejo za izlet, ki bo v soboto, 
3. ln v nedeljo, 4. Julija na Lasne 
in na Polcbanovec. Tam vpisujejo 
tudi za izlet, ki bo prihodnjo ne
deljo, 11. Julija, v Cepovam. Ob tej 
priložnosti bodo na sporedu zani
mive družabne ln šaljive tekme.

Šolske vesti
Ravnateljstva slovenske nižje 

gimnazije v Ul. Randacoio, ter kla
sične gimnazije liceja ter učitelji
šča v Ul. Oroce, sporočajo, da je 
v teku vpisovanje dijakov v vse 
razrede teh šol za šolsko leto 1971- 
1972. Vpisovanje bo trajalo do 
vključno 24. Julija. Za dijake, ki 
Imajo popravne izpite, pa je vpis 
možen do 22. septembra 1971.

Uprava Slovenskega dijaškega 
doma v Gorici obvešča vse zainte
resirane, da je njen urad odprt 
vsak delavnik od 10. do 12. ure.

VERDI 17.00-22.00: »La vlttlma de- 
slgnata«, T.Mlllian ln C.Kristin; 
kinemaskopski fUm v barvah, 
mladini pod 14. letom prepove
dan.

CORSO 17.30—22.00: »I oosplratorl«, 
G. Connery ln S. Eggard; kine
maskopski fUm v barvah.

MODERNISSI MO 17.15—22.00: »De- 
lltto perfetto«, G. KeUy in R. 
Milloud; ameriški film v barvah.

CENTRALE 17.00—21.30: «Roblnson 
neirisola del corsari«, J. Mills ln 
D. McGulre; kinemaskopski fihn 
v barvah

VITTORIA 17.00—21.30: »Errore e 
errore«, V. Priče ln K. Lee; an
gleški film v barvah, mladini pod 
14. letam prepovedan.

Trii*
AZZLKRO 18.00-22.00: «UamochJa-

mato Charro«, Elwis Presley ln I. 
Balin. Klnemaskop v barvah.

EXCELSIOR 17.30-22.00: «11 diario 
dl una casallnga taquieta«. Barv
ni film,

PRINCIPE 18.00—22.00: «Frammen- 
tl dl paura«, D. Hermlngs ln C, 
Hunnicutt, barvni film.

Nova (iorica

SOČA (Nova Gorica): »Venec kar 

lužnic«, ameriški barvni film — 
ob 18 15 ln 20.15,

SVOBODA »Django strelja prvi«, a- 
merlško-ltalijanskl barvni film — 
ob 18.30 ta 20.30.

RENČE: »Po sledeh sokola«, ame
riški barvni film — ob 20.30.

RENČE: Prosto.
DESKLE: «V pomoč ljubemi«, Ita

lijanski barvni film — ob 20.
ŠEMPAS: Prosto.
KANAL: »Odiseja v vsemlrju«, a- 

merlškl barvni fUm — ob 20.30.
PRVACINA: Prosto.

DEŽURNI LEKARNI
V GORICI

V Gorici je danes ves dan tn 
ponoči dežurna lekarna CRISTO 
FOLETTI, Travnik 14, tel. 2973.

V TRŽIČU
Danes ves dan ln ponoči Je v 

Tržiču dežurna lekarna Al Redeo- 
tore, dr. De Nordls, Ul. F Ah Roz- 
seUl 23 tel. 72-340.



PRIMORSKI DNEVNIK

ŠPORT ŠPORT ŠPORT
2. julija 1971

V 5. ETAP! DIRKE «TOUR DE FRANCE»

Tudi Italija (z Guerro) 
prišla do etapne zmage

Skupna lestvica praktično nespremenjena
ROUBAIX, 1. — Peta etapa je 

prinesla prvi uspeh na letošnjem 
«Touru» italijanskim barvam. Zma
gal je namreč 28-letni Pietro Guer- 
ra, ki vozi med profesionalci tri 
leta. Pred tem se je kot amater 
ukvarjal pretežno z dirkališčnimi 
vožnjami in to mu je danes prišlo 
zelo prav. Cilj današnje etape je bil 
namreč na dirkališču v Roubabcu. 
Guerra je tam zelo spretno izko
ristil svoje poznavanje tovrstnega 
tekmovanja, pravilno je ocenil tre
nutek, ko je bilo treba potegniti 
in v svojih računih se ni uštel. 
Etapna zmaga je bila njegova.

Guerra je že pred tem vozil zelo 
premeteno. V skupini šestih ubež
nikov, ki so se približevali cilju je 
bil tudi Belgijec Van Vlierberghe, 
specialist za končne naskoke. Guer
ra je pravilno menil, da dvoboja 
s tem belgijskim strokovnjakom za 
zaključne sprinte ne bi zdržal. Za
to je dva km pred ciljem nepri
čakovano potegnil in se je znebil 
ostalih soubežnikov. ki so zaostali • 
za nekaj sekund. Ob kolo se mu v 
prilepil le Stevens. katerega pa je 
kot smo že omenili, Guerra spret 
no prehitel.

Zmaga Guerre je zelo pomembna 
tudi za Motto. Današnji etapni zma
govalec je namreč njegov (in Gi- 
mondijev) pomočnik. Ker se je po 
tem uspehu dvignila morala vse 
ekipe Salvaranija, gleda ta z več
jim zaupanjem na prihodnje etape.

Lestvica 5. etape:
1. Guerra (It.), ki je prevozil 208 

km dolgo pot od Dinanta do 
Roubaixa v 5.13’56".

2. Stevens (Bel.) v enakem času
3. Bouloux (Fr.) 3” zaostanka
4. Van Neste (Bel.)
5. Catieau (Fr.)
6. Van Vlierberghe (Bel.) vsi 3” 

zaostanka
7. Riotte (Fr.) 22”
8. R. De Vlaeminck (Bel.) 116”
9. Erič De Vlaeminck (Bel.)

10. Merckx (Bel.)
11. Godefoort (Bel.) in še drugi v 

enakem zaostanku.

Skupna lestvica:
1. Merckx (Bel.) 24.58’21”
2. Van Springel (Bel.) 26’’
3. Roger De Vlaeminck (Bel.) 37”
4. Gosta Pettersson (Šve.) 42”
5. Zoetemelke (Niz.) 44”

6. Tabak (Niz.) in Paolind (It.) 
47”

8. Motta (It.) 49”
9. Van Impe (Bel.) 51”

10. Thomas Pettersson (Šve.), De- 
lisle (Fr.), Raymond (Fr.), The- 
venet (Fr.), Mortensen (Dan.) 
in Ocana (šp.) 52” itd.

Jutrišnja 6. etapa bo imela dva 
dela: od Roubaixa do Amiensa (122 
km) in od Amiensa do Le Touaueta 
(131 km).

KOŠARKA
V okviru proslav štiridesetletnice 

ustanovitve Mednarodne košarkar
ske zveze bodo prihodnje leto odi
grali štiri tekme med kontinental
nima reprezentancama Evrope in 
ZDA. Tekme bodo 18. junija v Ri
mu, 21. junija v Beogradu, 23. ju
nija v Parizu in 25. junija v Mad
ridu.

TENISKI TURNIR V VVIMBLEDONU

Smith in Newcombe finalista 
pri moških posameznikih

LONDON, 1. — Amerikanec Stan 
Smith, nosilec skupine št. 4, in Av
stralec John Newcombe, nosilec sku
pine št. 2, sta postala finalista mo
ških posameznikov na mednarod 
nem teniškem turnirju v Wimbledo- 
nu. Dosegla sta naslednja polfinal
na izida:
Smith (ZDA) — Gorman (ZDA) 6:3, 

8:6. 6:2
Ne\vcombe (Avst.) — Rosewall 

(Avst.) 6:1, 6:1. 6:3.
Ostali današnji izidi pa so bili v 

posameznih srečanjih naslednji:

ŽENSKE DVOJICE 
(POLFINALE)

Court-Goolagog (Avst.) — Curtis- 
Ziegenfuss (ZDA) 6:2, 6:4

MEŠANE DVOJICE 
(ČETRTO KOLO)

McMillan (J.Af.)-Dalton (Avst.) — 
Paish-Holdsworth (VB) 6:1, 6:1 

Riessen (ZDA)-Court (Avst.) — Col- 
lins-Wappleby (ZDA) 6:3, 6:2.
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V MLADINSKEM NOGOMETU

Zaslužen uspeh Gaje
Mladi nogometaši Gaje so dosegli B., Ražem, Bertoni, Grgič, Marc, 

še en uspeh. Na malem turnirju za I Grisoni.
«usmerjena» društva (to je za tista. Na igrišču «Prvi maj* sta se v 
ki se ukvarjajo le z mladinskimi finalni tekmi za pokal «Pristnih mo- 
kategorijami) so gajevci namreč do- štev» spoprijeli ekipi Gaje in Liber-
segli prvo mesto. V finalni tekmi 
so premagali s tesnim, a zasluže
nim izidom, Libertas Rocol B z 1:0. 
Tretja je bila Olimpia z Grete.

Končna lestvica:
1. Gaja
2. Libertas Rocol B
3. Olimpia Greta
4. CGS
Gajevci so v prvem Izločilnem 

srečanju premagali Olimpio z Gre 
te s 3:2 in so si s tem priborili pra
vico nastopa v finalnem srečanju, 
ki je dalo naslednji izid:
GAJA — LIB. ROCOL B 1:0 (1:«)

Strelec: Marc v 20. min. p.p.
Postava Gaje: Moro, Milkovič, 

Brass, Križmančič J., Križmančič

tasa Rocola B. Ker bi pomenila 
zmaga enega ali drugega moštva 
praktično osvojitev pokala, je bila 
živčnost že pred samo tekmo v obeh 
ekipah dokajšnja. Kljub temu pa 
so gajevci odločno začeli in so ta
koj prevzeli pobudo v svoje roke. 
V obrambi so igrali enostavno, v 
napadu pa so bili nevarni. Nasprot
niki so kmalu uredili svoje vrste in 
so odgovorili z nevarnimi protina
padi. A gajevci so bili le odločnejši 
in so v 20. minuti dosegli gol kar 
iz kota. Dosegel ga je Marc.

V drugem polčasu so naši mladi 
nogometaši nekoliko popustili. Na 
srečo pa so si gajevci le opomogli 
in so ponovno prevzeli pobudo v 
svoje roke. Poleg tega pa so za
pravili tudi nekaj edinstvenih pri
ložnosti. Igralci Libertasa so v za
ključnih minutah dali vse od sebe, 
a niso mogli premagati Gajine o- 
brambe.

' * TSTaŠfTidBtJftiStaši so tako zaslu
ženo zmagali in so s tem osvojili 
tudi pokal.

Izidi turnii^a - -
IZLOČILNI TEKMI

Gaja — Olimpia Greta 3:2
Libertas Rocol B — CGS 1:0

FINALNI TEKMI 
za 3. mesto

Olimpia — CGS 1:0
za 1. mesto

Gaja — Libertas Rocol B 1:0
b. 1.

Tako so Eddyju Merckxu pomagali oblačiti rumeno majico. Sleči mu 
jo bo mnogo težje

TORI11 SVETIKA

UKA NA

KOŠARKA
Drevi proti Salonitu

Bor v Anhovem
Borovi košarkarji bodo drevi ob 

21. uri odigrali prijateljsko tekmo 
proti Salonitu v Anhovem.

Za «plave» bo to srečanje korist
no, ne samo zaradi nadaljevanja 
prijateljskih stikov med obema dru
štvoma, temveč tudi zgolj iz tehnič
nih razlogov. V vrstah «plavih» bo
do tudi tokrat nastopili mlajši mla
dinci. Zanje bo to po Šentvidu no
va preizkušnja pred prestopom v 
prvo ekipo.

Bor bo drevi proti Salonitu na
stopil z naslednjo postavo: Danijel 
in Adrijan Za vadi al, Stojan in Val
ter Hrvatič, Fabjan, Lakovič, Am
brožič, Martin Kralj, Koren, Starc, 
Rajmund Kralj, Rudes.

Odsoten bo Mladen šare, ki je 
izven Trsta.

b. L

Ponovitev Poletove 
kotalkarskc revije

Po velikem uspehu, ki ga je za
beležila kotalkarska revija v za
ključnem dnevu športne sezone Po
leta, so openski kotalkarji ponovili 
prireditev v Padričah in ponovno 
na Opčinah.

Kljub temu, da so se kotalkarji 
močno potrudili in je bil spored 
enako, kot na prejšnjih prireditvah, 
zanimiv in pester ter tehnično do
bro izveden, pa tokrat revija ni na
letela na tak odziv, kot ga je bila 
deležna na ostalih prireditvah. Vr 
sta okoliščin je doprinesla k temu, 
predvsem pa to, da je zadnje tedne 
v skoraj vsaki naši vasi vrsta pri
reditev, razstav itd. Res pa je tudi, 
da splošno zanimanje za posamezne 
prireditve pada. Temu «zakonu» ni 
ušla niti openska kotalkarska re
vija.

Še enkrat smo lahko namreč bili 
priče lepemu plesu dvojice Sedmak- 
Hrovatinova, ki je tudi na pokra
jinskem tekmovanju v Pordenonu 
zapustila odličen vtis. Trener Mario 
Vitta nam je dejal naslednje: «Naš 
par se je v Pordenonu odlično ob
nesel. Zasedel je namreč drugo me
sto. Strokovnjaki so bili navdušeni 
zaradi tehnike in sproščenosti na
šega para, ki bo lahko s požrtvo
valnim delom še zelo napredoval.* 
Ob tej priložnosti je Polet priredil 
tudi izlet v Pordenon, katerega so 
se udeležili starši in otroci. Bila je 
to lepa priložnost za mlade Opence, 
da so lahko tako prvič prisostvovali 
pravemu tekmovanju, obenem pa so 
navijali za svoj par, ki gotovo ni 
razočaral svojih navijačev.

V nedeljo so se kotalkarji ponov
no predstavili svojemu občinstvu. 
Ob robovih kotalkarske steze so bili 
gledalci tako ponovno priče lepemu 
in že tehnično zrelemu sporedu do 
mačih kotalkarjev.

b.l.

SABLJANJE
Julija na Dunaju

Na SP rekordno 
število tekmovalcev

Od 5. do 16. julija bo na Dunaju 
svetovno sabljaško prvenstvo, ka
terega bo odprl predsednik avstrij
ske republike Franz Jonas.

Za prvenstvo se je prijavilo 460 
tekmovalcev iz 39 držav, kar je 
rekordno število. Nastopili bodo vsi 
svetovni prvaki, razen Nemca Fried
richa Wessela. Tekmovalk bo 95.

OLIMPIJSKE VESTI
Organizatorji so že dali v proda

jo 1.200.000 vstopnic za prihodnje 
olimpijske igre. Vstopnice prodaja
jo v 97 državah. Razen Nemcev, 
Avstrijcev in Švicarjev, si morajo 
vsi ostali kupci zagotoviti ob na
bavi vstopnic tudi penzion v Muen- 
chnu. * -k -k

Včeraj je umrla v Santi Barbari 
Elisabeth Brundage, soproga pred
sednika Mednarodnega olimpijskega 
odbora Averyja Brundaga.

Mladinske igre
Predsednik Saragat je včeraj spre

jel na Kvirinalu v Rimu 4.500 mla
dih športnikov, ki se udeležujejo le-

^^TmirrmKm V BERKELEVU (KALIFORNIJA)

Deseto srečanje ZDA-Sovjetska zveza
V kalifornijskem mestu Berkeley 

ob zalivu San Francisca bo deseto 
srečanje med atletskima reprezen
tancama ZDA in Sovjetske zveze.

Žal, to srečanje ne bo tako za
nimivo kot so bila prejšnja. Vzro
kov je precej. Predvsem se je vpliv 
ameriške in sovjetske atletike ne
koliko zmanjšal, ker so tudi druge 
države močno napredovale. Za le
tošnjo izvedbo pa so se Američani 
organizacijsko zelo slabo izkazali. 
Nekaj njihovih najboljših atletov se 
sploh ni odzvalo pozivu zveze za 
nastop, ker so imeli v tujini bo
gate ponudbe za manj zahtevne na
stope.

Med najbolj znanimi odsotnimi bo 
nedvomno metalec diska Sylvester in 
srednjeprogaš Martin Liquori.

Sovjetska zveza se bo predstavila 
v zelo močni, čeprav ne najmočnej
ši postavi in utegnilo bi se zgoditi, 
da bi celo slavila zmago.

Močne in tehnično zanimive toč
ke v ameriški reprezentanci bi mo
rali biti nastopi Milburna na viso
kih ovirah, Johna Smitha v teku na 
400 m, Robertsa v skoku s palico in 
dirugi. Po dolgem času bosta na ve
likem mednarodnem mitingu nasto
pila tudi svetovna rekorderja Jim

Ryun v teku na 1500 m in Randy 
Matson v metu krogle. Oba sta v 
dobri formi in od prvega mnogi še 
pričakujejo najboljše dosežke, če
prav ne ob tej priložnosti.

Sovjetska zveza razpolaga ne
dvomno z nekaterimi atleti, ki so 
odločno boljši od Američanov. Sem 
sodijo specialisti v troskoku, metal
ci kladiva in verjetno tudi kopja.

Izenačen bi moral biti skok v vi
šino, v daljini pa je Američan Mac 
Allister na papirju favorit. Od tega 
atleta celo pričakujejo rezultate bli
zu 8,50 m.

V kratkih tekih so lani Američani 
doživeli v Leningradu pekoč poraz 
s strani evropskega prvaka Borzo- 
va, letos pa se bodo Sovjetov ver
jetno ubranili. V drugih tekih bo 
tekmovalno zelo zanimiv nastop Ar- 
žanova na 800 m in Shorterja na 
5000 ali 10000 metrov.

Da bd izpolnili predvidene teh
nične »luknje* so organizatorji sre
čanja povabili na tekmovanje mno
ge svetovne ase. Med vsemi vlada 
največje zanimanje za nastop sve
tovne rekorderke Neufville na 400 
metrov.

- lin -tošnjih mladinskih iger.
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NA ŽENSKEM MLADINSKEM ODBOJKARSKEM TURNIRJU V ŠT. PETRU

SOKOL ZA LAS OB PRVO MESTO
V torek je bil v št. Petru ob 

Soči na sporedu tradicionalni tur
nir v ženski mladinski odbojki za 
pokal sv. Petra in Pavla. Turnir, 
ki so ga letos priredili že petič, 
tokrat ni bil mednarodnega znača
ja kot ostala leta. Ni se ga nam
reč udeležil že večkratni zmagova
lec. Partizan z Reke. Na turnirju 
je pa že petič nastopil Bor, za 
katerega imajo te tekme še pose
ben pomen. Tukaj se namreč ((sta
rejše,) mladinke poslovijo od eki
pe in se pobliže seznanijo z novi
mi silami, ki bodo v naslednjem 
mladinskem prvenstvu nadomesti
le «veteranke» in branile namesto 
njih barve svojega društva. Letos 
so Jezova, Rauberjeva in Jevnikar- 
jeva opravile svoj ognjeni krst. 
Žal pa Jezova ni mogla nastopiti, 
saj si je med ogrevanjem pred pr
vo tekmo zvila nogo.

Poteg Bora, so se torkovega tur
nirja udeležili še nabrežinski So
kol, gortški AGI in domači Oorri- 
donl.

Turnir je tudi tehnično potekaj 
na poseben način: vse tekme so 
odigrali na dva seta, torej je bdi 
možen tudi neodločen Izid. Zaradi 
tega je moral o končni lestvici 
odločati količnik osvojenih točk. 

Corridoni—Bor 1:1 (15:3, 11:15) 
Prva tekma na sporedu je bila 

med domačinkami In borovkami.

Naša dekleta so začela precej žlvč- i in si s tem zapravil končno prvo 
no; nič jim ni šlo od rok, zato je | mesto.

AGI - Bor 2:0 (15:7, 15:3)
Na koncu sta se pomerili med

KOLESARSTVO
Zmagovalec 7. etape mednarodne 

kolesarske dirke po Jugoslaviji je 
postal Holandec Kuiper, ki je pro
go od Kosovske Mitroviče do Skopja 
(123 km) prevozil v 2.34’52” in je 
prispel na cilj pred Sovjetom Slo- 
bodenjukom ter Italijanom Beden- 
dom. Kuiper je s to zmago obdržal 
t,nsj|i ijH»eno majico, ki si jo je pri
boru včeraj. Na skupni lestvici vo 
di s 17.20'44” pred Poljakom Pole- 
dijakom (17.21’31"). Jugoslovan Ra
ftaš Ouibrič je 5. s časom 17.25’33”, 
a Italijan Bedendo 20. s časom 
17.45T7”.

ODBOJKA

Kanal v 2. zvezni ligi
V nedeljo je padel zastor tudi v 

Slovenski odbojkarski ligi, ki je bila 
letos za igralce OK KANAL več 
kot uspešna. Na zimskem pokalnem 
prvenstvu v Ljubljani so namreč 
osvojili naslov pokalnega prvaka 
Slovenije, zdaj pa so z zmago v 1. 
slovenski ligi naredili krono svojih 
briljantnih uspehov in s tem doka
zali, da so najboljši športni kolek
tiv daleč okrog. Njihova pot k 
uspehu pa ni bila lahka, saj so na 
svoji poti naleteli na trd in ogorčen 
boj, predvsem z moštvom maribor
skega Branika in s Kamničani, ki 
so jih spremljali vse do poslednje
ga kola. V predzadnjem kolu pa so 
Kanalci dokazali, da so res naj
boljši in gredo zasluženo v prihod
nji sezoni v višjo, to je 2. zvezno 
ligo.

Ta start v višji ligi pa bo brez 
dvoma tudi za Kanalce trd oreh. 
Največja skrb bo za finančna sred
stva, saj se bodo s tem občutno po
večala potovanja. Kljub temu pa v

klubu nestrpno čakajo na začetek 
tekmovalne sezone, ki bo kaj hitro 
pokazala, kako in kaj so novi ligaši 
pripravljeni za trde in neizprosne 
boje.

Za konec pa je prav, da pogle
damo še končno lestvico 1. sloven-
ske odbojkarske lige.

1. Kanal 18 16 2 52:16 34
2. Branik 18 15 3 48:23 33
3. Kamnik 18 12 6 46:29 30
4. Izola 18 12 6 41:24 30
5. Sava 18 10 8 40:30 28
6. Gaberje 18 8 10 35:38 26
7. Novo mesto 18 7 11 28:36 25
8. Kovinar 18 6 12 29:45 24
9. Gorenje 18 4 14 21:47 21

1C. Ljubljana 18 0 18 2:54 18
Rajmond Kolenc

KOSARKA
Na mednarodnem košarkarskem 

turnirju v Braziliji je Mehika pre
magala Jugoslavijo z 89:83.

bil poraz neizbežen. Mnogo bolje 
so zaigrale v drugem delu Igre, 
katerega so osvojile In tako za
ključile tekmo z remijem.

Sokol—AGI 2:0 (15:7, 15:3)
Sledilo je srečanje med Sokolom 

in Goričankami. AGI ni bil enako
vreden nasprotnik Nabrežinkam, ka
terim se je uspešno upiral le v 
prvem setu. Zmaga Nabrežink s 
čistim izidom je bila povsem za
služena.

Corridoni - AGI 2:0 (15:10, 15:5)
AGI je z istim rezultatom pod

legel tudi domači ekipi.

Sokol — Bor 1:1 (11:15, 16:14)
Tekma med obema slovenskima 

ekipama je bila najlepša na vsem 
turnirju. Obe ekipi sta se zagrize
no borili za točke in priče smo 
bili mnogim lepim akcijam na o- 
beh straneh mreže. Vsaka ekipa 
je osvojila po en set in priznati 
je treba, da je bil neodločen re
zultat res najprimernejši, saj ni 
nobena ekipa prevladala nad dru
go.

Corridoni - Sokol 1:1 (8:15, 15:5)
V borbi za prvo mesto sta Sokol 

in domači Corridoni dosegla neod
ločen izid. Sokol je sicer v prvem 
setu zaigral dobro, v nadaljevanju 
igre je pa nerazumljivo popustil

sabo še goriška in tržaška ekipa. 
Bor je stopil na igrišče preveč 
prepričan v svojo zmago in ta sa
mozavest ga je drago stala. Zai
gral je popolnoma pasivno in mu 
poraz_ ni mogel uiti.

Tako so za prvi dve, kot za zad
nji mesti, odločale točke. Zaradi 
boljšega količnika je prvo mesto 
pripadlo domačinkam, drugo Soko
lu, tretje AGI—ju

Končna lestvica: 
Corridoni 
Sokol 
AGI 
Bor

in četrto Boru

Postave ekip:
CORRIDONI: Bertogna, Visintin,

Trevisan, Montena G. in C., Cri- 
stin, Buttignon, Pacorig, Mattiaz- 
zi, Zorzin.

SOKOL: Rebula, Škerk, Furlan, Zi 
darič, Petelin, Legiša, Colja, 
Lukša, Ban.

AGI: Moretto, La višini, Culot, Co- 
sato, Sfiligoi, Manacoo, Malfatti, 
Romolen.

BOR: Švagelj, Bolčina, Kalan, Rau- 
ber, Hrovatin, Jeza, Artač, Jev- 
nikar.

INKA

Uspeh Borovih atletov 
na deželnih stezah

V svojih zadnjih nastopih so bo
rovci dosegli nekaj res odličnih 
uspehov: padli so kar trije društve
ni rekordi in tudi nekaj osebnih.

Pred tednom dni so v San Vitu 
al Tagliamento trije naši atleti na
stopili v teku 110 m z ovirami. Voj
ko Cesar je zasedel 3. mesto s ča
som 17”1, za njim sta se uvrstila 
Dušan Švab (17”2) in Fabij Ruz- 
zier (17”5, nov osebni rekord).

Prejšnjo nedeljo so bila v Gorici 
tekmovanja za pokal Snabl; Stojan 
Sancin, ki je letos prvič nastopal, 
je v teku na 5000 m zasedel 11. 
mesto in postavil nov društveni re
kord v času 19’51”8. V istem tek
movanju je Vojko Cesar nastopil v 
daljini (6,20 m) in v teku na 200 m 
(24”8), kjer je zasedel 2. in 10. me
sto. Dušan Švab pa je tekel na 400 
m z zaprekami in je ustavil krono
metre pri odličnem času 59”8.

V ponedeljek so bila tekmovanja 
v Vidmu, na katerih je nastopil sa
mo Vojko Cesar. Njegov nastop je 
bil res odličen, saj je v skoku s 
palico preskočil 3,90 m in s tem 
postavil nov društveni rekord (le 
za las pa je zgrešil višino 4 m).

In končno še rezultati zadnje ne
delje. Tokrat sta padla kar dva 
društvena rekorda in sicer na progi 
400 m z ovirami (Dušan Švab s ča
som 58”3) in v daljini (Vojko Ce
sar s skokom 6,54 m). Cesar je tudi 
metal disk in je dosegel svoj naj
boljši rezultat z metom 37,72 m. 
Tekmoval je tudi Ruzzier v teku na 
100 m (12"4) in v skoku v daljino 
(5,64 m). Z. P.

NOGOMET
Argentinska nogometna zveza se 

je razcepila na dva dela. Do raz
kola je prišlo zakadi nasprotij med 
društvi, ki nastoppjo v večjih ar
gentinskih mestih, ter med tistimi, 
ki igrajo v manjših krajih in na 
podeželju.

TENIS

LONDON, L — Na vsakoletnem 
sestanku držav, ki se udeležujejo 
tekmovanja za Davisov pokal, so 
sklenili, da odslej ne bodo več i- 
grali finalne tekme tega tekmova
nja.

Boksarsko srečanje za naslov 
svetovnega prvaka srednje teže 
med Mbnaonom in Griffithom bo 
11. alti 18. septembra letos v Bue
nos Airesu.

Trebenski Primorec je precej nepričakovano zasedel prvo mesto na ženskem odbojkarskem turnirju, 
ki ga je sam organiziral v preteklih dneh. Na sliki so trebenske odbojkarice, skupno s svojim tre
nerjem inž. Žarkom Uršičem. V odločilni tekmi, v kateri so si Trebcnke z zmago nad Zarjo pribo
rile prvo mesto/ so nastopile v naslednji postavi: L. Padovan, D. Kralj, D. in A. čuk, A. in C. Bu-

sletta ter M. Dragoni

122.

DRUGA KNJIGA
»Ne znam plavati, rotim vas. Reka ima rokave in tol

mune, dno je blatno in ima izvire, ld te požro, če naletiš 
«nje.«

TucU drugi vodič, ki se je bil potuhnil v ozadje, da bi 
e izognil razjarjenemu komandirju, se je oglasil in povedal, 
la je dno res blatno, močvirno, voda pa globoka dva metra 
Ji še več.

Orlov pa je sikal ko razdražen gad:
»Pobil vaju bom kot psa. Našo komando bodo odstavili 

»radi vaju.« Rohnel je, kot bi se bal, da ne bo ostala cela 
lita ena tračnica, kd ba Jo lahko pognala v zrak njegova četa.

»Kaj morem za to, če so belogardistične patrulje odstra
nile brvi in če je megla... Kar ustrelite me. Padel bom po 
ledolžnem. Tri otroke imam, že več kot dve leti pomagam 
partizanom in član odbora OF sem,« je skoraj jokaje go- 
iroril vodič.

»Kaj md mar, kakšen član si! Pelji nas čez reko!«
Zdaj se je vmešal Pajk:
»Pusti, Orlov! Ce ni brvi, je pač ni, in premislimo raje, 

kako bi prišli čez reko. Prebredemo jo, saj je manjša kakor
SftVfliK

»Ne, ne boste je prebredli. Pregloboka je.«
Tisti, ki niso znali plavati, so se že jeli oglašati in 

preklinjati, da ne gredo čez.
»Vojko, ti preizkusi vodo!« je viknil Orlov. »Plavalni

mojster si bil, saj si vsak dan po dvakrat preplaval jezero. 
Pokaži nam, kaj znaš.«

Sli so še malo nazaj, kjer je bila reka najbolj široka. 
Vojko se je slekel. Odsekali so mu dolg kol, nato je za
gazil v kalno brozgo. Mrazilo ga je do kosti, v želodcu se 
mu je obračalo. Bredel je samo nekaj metrov, noge pa so 
se čedalje bolj ugrezale v blato. Zaplaval je v podvodni 
tolmun. Vrnil se je na obalo. Potem so šli niže. Trikrat 
je moral preiskusdti reko, preden je naletel na mesto, kjer 
je voda sicer precej drla, segala pa je samo do podpazduhe 
in je bilo dno trdno.

»Bravo, partija! Naše politično vodstvo najde vedno pra
vo pot, tudi čez vodo,« je zavpil Orlov in nagnal vse od 
kraja. Tako so jo prebredli.

Od drugega brega naprej se je svet dvigal precej strmo 
proti cilju. Ko so prešli močvaro, je megla izginila Uzrli 
so progo.

Njihov odsek je bil še miren, na desni in levi pa je že 
precej pokalo, utrinjale so se rakete in reflektorji so tipali.

»Zdaj bi vaju najraje sunil v zadnjico in spodil domov,« 
je Orlov dejal vodičema. »Toda ostala bosta tu, ker vaju 
potrebujemo za vrnitev. Seveda poj demo po drugi poti. Če 
jo pobrišeta, bosta ustreljena.«

»Jasno,« sta ponižno potrdila vodiča. Orlov pa je po
veljeval :

»Mitraljezi, naprej! Četa po kolondcah, marš na progo!«
Na vrhu vzpetine sta jdh prikovala k tlom mitraljez in 

roj raket, ki so se usule iz bunkerja na robu gozda nad 
progo. Zdaj so razločno videli električne stolpe, mrežo žic 
im. čuvajnico.

Dve strojnici sta držali v šaJhu bunker, četa pa se Je 
premikala na levo, dokler ni prišla v mrtvi kot in navalila 
na progo. Tam Jo je iz strelskega jarka napadla pota j ena 
patrulja, ki pa so jo kmalu razgnali z bombami.

Potem se je v sdju raket zalesketalo jeklo tračnic.
Drug za drugim so lezli na nasip in otipavali tračnice. 

Dvotirna proga je bila razkošno široka. Po kamenju in

jeklu so brenčali izstrelki.
Vojko je pritisnil obraz na jeklo. »Zdaj poišči spoj trač

nic, da boš uničil z eno eksplozijo dve hkrati,« se je 
spomnil Markovih besed.

Nekje v temi je zarjul Orlov:
»Pajk, kar začnimo! Vsak na eno stran kreniva in udri.«
Vojko in Pajk sta hitro našla spoj. Vojko je mrzlično 

odstranjeval kamenje, potem je zatlačil v prazno luknjo 
mino. Zdaj bi moral prižgati, pa ni mogel najti vžigalic, 
čeprav je preobrnil vse žepe...

Iz gozda je prižvižgal rafal, nekaj krogel je udarilo v 
tirnice, da so skominavo zaječale. Vojko je za hip pritisnil 
glavo k tlom, potem pa je zavpil: «Vžigalice!«

Vojko si je prižgal prvo cigareto v življenju, s cigaret
nim ogorkom pa prvo mino. Zaslišal je rahel šum —ššššš....

»Vsi v zaklon! Mina gori.«
Smuknili so vsaksebi; umaknili pa so se le toliko, da 

so bili na varnem pred železnimi drobci.
Vojko in Pajk sta se prilepila k tlom in odprla usta.
Orjaška eksplozija Je stresla zemljo, čez glave je zahru

melo kamenje in kosci razbite kovine so deževali daleč 
naokrog. Potem so eksplozije vse pogosteje parale noč 
bliskalo se je kot na sodni dan.

Ko je Primož pregnal patruljo, je porinil Šarca Milanu, 
sam pa se je vzpel k vodu, ki Je polagal mine. Popadla ga 
je uničevalna Ihta. Fantje so se že navadili na trušč in 
vpitje, zdaj so hodili po progi že kar pokonci in uničili 
vse, kar so dosegli.

Na ovinku so naleteli na sosedno skupino. Bil je Marko 
s svojimi. Pravkar je prižgal kepo plastika, ki je vzplam
tela kakor majhno sonce in razsvetila okolico, da so se 
videli kakor podnevi.

»Pomagajte si, hudiči! Kaj se mučite v temi? Prižgite si 
sveče, fantje! Danes ni nikogar, ki bi nas ustavil, madona, 
bog, Elija...«

V bleščavi plastika so njegovi fantje zaminirali železniško

čuvajnico in prižgali. Razletela se je na tisoč koscev, ki so 
deževali po hrbtih borcev ko toča.

Marko Je splezal na kamnito vzpetino nad progo in uži
val veličastje pošastnih bliskov, oblakov dima in prahu nad 
progo.

»Daj, Vojko! Zdaj zaminirajte ta daljnovod in teh ne
kaj električnih stebrov na progi. Močno jih podkurite! Na 
vsak nosilec mino!« je ukazoval Marko.

Mine so prižgali na vseh stebrih hkrati in čakali Veriga 
eksplozij je zahrumela, naprave so zaječale, padale po pro
gi in obležale kot okostja mrtvih velikanov.

Marku je podrhtevala vsa notranjost v blaženi slasti. 
Precej viharnih noči je preživel, toda tako mogočne,kot je 
bila ta, še ne. Cikal je in zadovoljno pljuval predse. Kdaj 
pa kdaj je odprl čutarico in nagnil. Z žganjem je odplaknil 
duh po žveplu in grenkobo, ki se mu je nabirala, v ustih. 
K njemu je prilezel Pajk.

»Min nam zmankuje, Marko.«
»Ne skrbi!... Dobro pometate, Pajk. Daj, srkni ga! Ko 

bomo vse popalili, bomo odrinili.«
»Ravno prav. Moker sem. Bredli smo reko.«
»Ml pa smo šli čez mostove.«
Iz mesta se je razlegla topovska salva. Granate jso za

tulile v zraku in se razpočile daleč od proge. Nemci so 
streljali na vse štiri strani neba; s tem so povečali zmedo.

»Vrag jih vzemi, saj so ponoreli... Mlatijo kar vse od 
kraja. Ves svet je nor, Pajk, čisto nor. Nekega dne se bo ’ 
razletel, ha ha ha... Naj gre vse k hudiču, razen nas, Pre
šernove brigade. Mi bi bili dobri za pleme nečesa novega, 
za sem® vsaj malo manj norega sveta. Kar poglej tole 
podrtijo...« Marko Je prižgal kepo plastika in jo vrgel na 
progo. V trepetajoči svetlobi, ki je bodla v oči, je balo vi
deti, kot bi bil divjal velik vihra v gozdu — tako so ležali 
drug čez drugega stebri, med njimi pa so se motovili ljudje.

(Nadaljevanje sledi)



PRIMORSKI DNEVNIK 5 2. julija im

OB ŠTIRISTOLETNICI KMEČKIH UPOROV

Veliki tolminski punt leta 1713 
in drugi manjši punti na Tolminskem
Pesem tolminskih puntarjev - Pripovedovanje upokojenega 
učitelja Alf onza Štruklja - Kdo je bil Andrej Hrabroslav Vogrič

Pesem tolminskih puntarjev

V tem zapisu sem že omenil, da 
sila rodi silo. In Iz notranje In 
zunanje stiske se rodijo tudi bor
zne in uporne pesmi, ki s svo
jo vsebino spodbujajo k vztrajno
sti lin hrabrosti. To potrjujejo tu
di številne pesmi, kd so nastale 
me<i narodnoosvobodilno borbo. 
Te pesmi so odraz notranjega raz
položenja borcev, ki so jih napi- 
saiU, so odraz tiste volje In odloč- 
ncxsti vsega naroda, ki se je upri 
z vsem svojim bitjem in z vsem 
svojim imetjem.

Tudi v velikem tolminskem pun- 
tu se je našel — žal, neznan pes- 
nik — ki je napisal značilno pun
tarsko koračnico. Besedilo se je 
Obranilo po ustnem izročilu. Iz 
^°da v rad so jo prenašali starej
ši ljudje, M so občutili dolžnost 
ohranjati spomin na punt, v kate- 
110111 je enajst voditeljev z življe
njem plačalo — prvi krvni davek
svobodi.

besedilo tototinske puntarske 
Pesmi-koračnice je naslednje:

Danilo Devetak kot igralec

Nikar ne sprašujte, čemu smo 
veseli,

saj to je navada v tolminski 
deželi.

To delajo gore, to jasno nebo, 
ta lepa dekleta in vlnce sladko.

Nikar ne radujte sovražniki 
smeli,

dovolj še pesti Je v tolminski 
deželi.

Dokler srce bije za narod zvesto, 
sovrag nas oholi premagal ne bo.

Zato ne sprašujte, zakaj smo 
veseli,

zakaj smo vam danes to pesem 
zapeli,

vi vedite, da je od nekdaj bilo 
v tolminski deželi veselo tako.

Tako smo od nekdaj trpeli in 
peli

in dom svoj branili v tolminski 
deželi.

Pokažimo tujcu, da naša velja, 
da v naši deželi je puntar doma!

Kako se je ohranilo besedilo te 
puntarske pesmi, pripoveduje u- 
pokojenl učitelj Alfonz Štrukelj: 

«V Tolminu je bil leta 1891 ro
jen Danilo Devetak. Ko je odra
sel in končal ljudsko šolo, je od
šel v Trst, kjer je študiral na 
trgovski šoli. Zelo ga Je veselilo 
nastopanje v gledališču. Tako je 
naneslo, da je spoznal in se dru
žil s tovariši, ki so se zanimali 
za zgodovino. Prav to zanimanje 
je bilo povod, da je slišal pripo
vedovati, kalko so tolminski pun
tarji v času velikega tolminskega 
punta peli neko posebno puntar
sko pesem. Ko je potem prihajal 
domov, je začel poizvedovati za 
besedilom omenjene pesmi. Res 
se mu je posrečilo, da je nekje
— velika škoda, da ni znano kje
— zasledil besedilo in ga napisal. 
Naravno, da je bilo besedilo na
pisano po ustnem Izročilu. Do
bil je tudi napev, ki ga je zapi
sal. Oboje je potem izročil doma
činu, skladatelju Avgustu Hrabro- 
slavu Vogriču. Po že napisanem 
starem napevu je Vogrič pesem 
priredil za zbor.

Leta 1913 smo v Tolminu upri
zorili Igro «Legianarji». Priredi
tev je bila v veliki lopi na pro
storu sedanje klavnice. Lopa Je 
služila za prireditve in Mnb-pred-

stave. Takrat smo tudi zapeli tol
minsko puntarsko pesem. Bilo je 
točno dvesto let po velikem tol
minskem puntu. Lepše res nismo 
mogli počastiti spomina enajstih 
obglavljenih in razčetverjenih vo
diteljev punta. Drugič smo to 
pesem zapeli leta 1962 v sedanji 
klno-dvoranl ob neki proslavi.

Pevski zbor bo tudi letos — v 
počastitev 400-letndce kmečkih u- 
porov In 30-Ietnice ustanovitve O- 
svobodilne fronte — zapel pesem 
nekdanjih tolminskih puntarjev.))

Kdo je bil Andrej
Hrabroslav Vogrič
Kratek življenjepis Je objavil 

Tolminski zbornik leta 1956. Ro
jen je bil 1873 v Materiji v Brki
nih, kjer je bil njegov oče davč
ni uradnik. Kot otrok je preži
vel v raznih krajih: v Lokvi na 
Krasu, v Sežani, v Tržiču pri Tr
stu in v Kanalu. Nazadnje je 
prišel v Tolmin, kjer je obisko
val šliriirazredno ljudsko šolo. Bil 
je zelo nadarjen, zato ga je tol
minski dekan Kragelj priporočil 
učitelju Fajglju v Voičah, ki mu 
je bl,l prvi učitelj glasbe. Potem 
ga je dekan Kragelj poslal štu
dirat glasbo v Ljubljano. Tam se 
je izučil tudi za knjigoveza. Le
ta 1889 se je vrnil v Tolmin, kjer 
je bili poleg knjigoveza tudi cer
kveni organist. Udejstvoval se je 
kot prosvetni delavec, ustanovil 
in vodil je tamburaški zbor, pev
ski zbor, bil je režiser tn slikar.

Kot vsi umetniki, tako je tudi 
Vogrič kmalu opustil poklic knji
goveza in se ves posvetil glasbi, 
življenjska pot ga je peljala iz 
kraja v kraj. Kot glasbenik Je de
loval v Gorici, v Ajdovščini, v 
Pulju, v Trstu, v Celju m Maribo
ru, v Mitroviči na Hrvaškem in 
v Zemunu v Srbiji. Zadnjo služ
bo Je Imel v Mariboru, kjer je 
bil dirigent tamkajšnje Opere. 
Tam Je zbolel in prišel na okre
vanje v Tolmin. Zdravje se mu 
Je malo popravilo, zato se je vr
nil v Maribor, vendar ne za dol
go. Leta 1931 se mu je zdravje 
poslabšalo, tako da je bil prisi
ljen zapustiti Maribor. Vrnil se 
Je v Tolmin, kjer je 21, januarja 
1932 umrl.

Andrej Hrabroslav Vogrič je bil 
dober pianist in komponist. Na
pisal je veliko del, vendar je le 

i nekaj teh prišlo v javnost. Po be-
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IZVOZ «PAMETI»

Nevarnost tehnološkega kolonializma
Okoli 73 odstotkov celotne sve

tovne proizvodnje tehnoloških 
odkritij je v rokah ZDA, So
vjetske zveze, Japonske in Zah. 
Nemčije, približno 20 odst. od- 
Pade na drugih enajst razvitih 
bržav. Ostali svet proizvaja let- 
bo manj kakor 3 odstotke novih 
dosežkov na področju znanosti 
bt tehnologije.

Velikemu delu sveta grozi to- 
boj sedaj novo tehnološko su- 
enjstvo. Kaže se tendenca, da 

razvit® države postanejo «izvoz- 
b'oe pameti«, s tem da privab
lja0 pod svoje okrilje na deset- 
'soče Intelektualcev iz držav v 

razvoju, ki so plačale visoko ce- 
nn za njihovo izobraževanje.

Ni čudno, da se je OZN sedaj 
^Poprijela s to nevarnostjo teb- 
boioikega kolonializma. Bitka bo 

biga in težka, ker je ta soaob- 
kolonializem prišel v kri ne

razvitega sveta. O dramatičnih 
a®nerah tega vdora tehnološke

ga suženjstva govorijo gornji po- 
atki, k.l so jih objavili Zdruze- 

bi narodi.
Analiza izkušenj v prvem de

setletju razvoja pa potrjuje, da 
si“ brez Izvoza tehnologije iz raz- 
ritdh držav v nerazvite lahko ko
to6! realno pričakuje, da bi do- 
Segli dolgoročne smotre svetov- 
n® skupnosti, da bi pospešili 
razvoj siromašnih delov sveta in 
a bi zmanjšali prepad med se- 

veram tn jugom v gospodarskem 
* socialnem razvoju.
° teh vprašan jih so pred dne- 

1 razpravljali na sedežu Zdru- 
®nih narodov na konferenci, ki 

J® bila posvečena prenašanju o- 
Perativne tehnologije. Navzoči so 

-strokovnjaki 20 držav, med 
katerimi je bil tudi ravnatelj 
?^b«ga zavoda za patente v 
k160gradu, prof. ljubljanske uni
verze dr. Stojan Pretnar.

Ker pravzaprav ni tržišča za 
tehnološke dosežke, so predlaga- 

1 okrepitev vloge države pri do- 
politike dajanja ali spre- 

Jbrbanja tehnoloških novosti. Pri 
(>m se je večina izrekla proti 

vsakemu zatiranju, ki bi naspro- 
medsebojni povezanosti in 

soodvisnosti v svetovnem tehno
loškem procesu.

Na konferenci je prevladalo 
mnenje, da Je tehnologija aktiv- 

R ta dinamična kategorija in 
a je perspektivna, samo če vse

buje možnosti povečanja svetov- 
?e®a tehnološkega procesa in 
astnega prispevka k temu pro- 

V nasprotnem primeru se 
,u™ najboljša tehnologija v ne
onko lejih lahko spremeni iz 

Pobudnika razvoja v breme za 
države, v katere se uvaža.

Nekateri udeleženci konferen- 
be so opozorili, da je brez osva- 

moderne tehnologije in nje

nega nadaljnjega napredovanja 
komaj mogoče doseči zdravo 
konkurenčnost na svetovnem tr
žišču. Določenih je bilo nekaj 
bistvenih pogojev za to, med ka
terimi se omenja zagotovitev 
stalnega priliva tehnoloških in
formacij v nerazvite države na 
široki fronti, zagotovitev doku
mentarnih centrov, da se omogo
či izbira najoptimalnejše tehno
logije, In spodbujanje razisko- 
valno-razvojnega dela na področ
ju tehnologije ter spodbujanje 
raziskovalno - razvojnega dela 
na področju intelektualne pro
izvodnje v državah v razvoju, da 
bi te mogle obdržati in se poslu
ževati lastnih strokovnih kadrov 
in da bi lahko same začele iz
važati «pamet».

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Štirje slikarji 
v galeriji 
«11 Trittico»
V galeriji til Trittico» italijan

skega Umetniškega centra raz
stavljajo, vsak v lastnem prosto
ru. beneška slikarja Barlul in 
Dall'Acqua, Capilupi iz Mantove 
ter slikar-kipar Bagnoli h Mon- 
telupa pri Firencah. Je to eden 
izmed najbolj umetniških prika
zov te galerije v prvem letu nje
nega obstoja, kajti vsa dela so 
na visoki kakovostni ravni, bodi
si to prt abstraktnem Bartulu in 
ekspresionističnem Bagnoliiu, kot 
pri za tradicionalnejše ustvarja
nje navdušenih Dell'Acqui in Ca- 
pilupiju. Čeravno sta si Bartul in 
Dell’Acqua slogovno tako različ
na, oba združuje ista tematika, 
namreč materialno proikidanje 
rodnih Benetk, izpodjedanje stavb 
po morju, in motenje naravnega 
okolja. Prvo doseže Bartul v uje- 
dankah s popolnostjo večkratne 
obdelave prefinjeno abstraktnih 
prijemov, ki ponekod sličijo ču
doviti rahlosti japonskih grafik. 
Učinek razjedanja podaja z ne
štetimi odtenki sivin v čipkasto 
pestrem prepletu razvejanih za
snov. Nasprotno, pa v svojih o- 
Ijih, skuša ponazoriti z barvnimi 
prebleski čisto duhovna občutja, 
kot v oljih «Napetost». tBrezupt 
itn.

Enako dovršene, ampak iz pre
gledno resničnega sveta, so uie- 
danke Dell'Acque, za katere je 
prav tu prejel lepo nagrado. Je 
pa to mojsten ki odlično obvlada 
tudi oljno slikanje z izredno spro
ščeno igro potez in svetlih barv, 
ko slika dela, kot so «Bi/n je 
panoramska cona». Mesto, ki u 
mira» itd.

Tradiciji zvest pa je najbolj

Carlo Albeto Capilupi, nedavni na
grajenec Trittica z zlato kolajno. 
Cvetlice, tihožitja, portreti in žen
ski akti, marine in pokrajine so 
zajeti v vsej njih resničnosti, ven
dar zelo umetniško v odtenkih 
barv in urejenih zasnovah.

Nasprotno pa je ekspresionistič
no razgiban v dvajsetih grafikah 
Bagnoli. Riše pa samo človeka. 
So to kompozicije, kot jih tudi i- 
menuje, kjer usklaja v ž-.vahno 
športno in plesno gibanje po naj
manj tri razgaljene ljudi, v čudo
vitem ravnotežju črt.

MILKO BAMBIČ

HOLLYWOOD, 1. — Družba
aSteve Krantz Productioms« je spe
cializirana za slikanice za odra
sle in pripravlja «Na svidenje Ru- 
dy», ki opisuje življenje in dobo 
Rodolfa Valentina. Domneva se, da 
ne bo manjkalo pikantnih prizo
rov, ker bo zadinjl film družbe 
((Fritz the Cat» verjetno prva sli
kanica, id bo prepovedana mlado
letnim. Ta opisuje zelo svobodno 
življenje v Greenvvich Village v 
New Yorku.

LONDON, 1, — Agencija za tele
vizijske dokumentarne filme Vis- 
news je javila, da je Sklenila spo
razum s kitajsko televizijo, na po
dlagi katerega bo lahko razdelje
vala vsem svojim naročnikom Oti 
jih je 150 v več kot 80 državah) 
reportaže o kitajskih dogodkih, ki 
jih daje na razpolago pekinška te
levizija, ki se je s svoje strani na
ročila na Vlsnevvs.

Andrej Hrabroslav Vogrič, sklada
telj in pianist, ki je vse svoje 

življenje posvetil glasbi

sedllu Danila Devetaka Je skom- 
poniral opereto «Prvi maj», ki pa 
je, žal, ostala v rokopisu.

Le malo vedo ljudje o teh dveh 
tovariših, ki sta rešila pozabe be
sedilo in napev tolminske puntar
ske pesmi. Prav zato sem tu na
vedel nekaj več podatkov iz nju
nega življenja, da bo mladi rod 
vsaj v skopih obrtsih spoznal dva 
domačina, ki jima gre vse prizna
nje za njuno prizadevanje, da 
puntarska pesem ni zatonila v po
zabo.

In še podobnost ideje 
o borbi in svobod!...
Ko sem večkrat prebral bese

dilo tolminske puntarske pesmi, 
se mi je kar sama vsiljevala pri
merjava med nekaterimi pesmimi 
in prozo, ki so jih napisali: Pre- 
šeren, Gregorčič, Cankar in med 
NOB neznani partizan. In še ne
kaj je, kar moram poudariti. Ni 
izključeno, da Je besedilo puntar
ske pesmi ostalo prav tako, kot 
ga je bdi sestavil neznani pesnik 
leta 1713. Verjetno je bilo kaj iz
puščenega in kaj dodanega. Prist
no puntarsko pa zvenijo verzi: 
«To delajo gore, to jasno nebo» 
— in: « .dovolj še pesti je v tol
minski deželi« — in še: «...da v 
naši deželi je puntar doma!»

Naj navedem nekaj primerov, 
ki presenetljivo točno prikazuje
jo iste borbene misli avtorjev: 

Tolminska puntarska:
Poikažimo tujcu, da naša velja, 
da v naši deželi je puntar doma! 

Prešernova Zdravljica:
V sovražnike z oblakov 
rodu n&J našga trešči grom, 
prost kot je bil očakov, 
naprej naj bo Slovencem dom, 
riaij zdrtbe
njih roke
sl srpane, ki Jih še težel 

Gregorčičeva Soči:
Srdita čez branove stopi 
ter tujce — zemljelaične v topi 
na dno razpenjenih valovi 

Cankar: Bela krizantema:
Prijatelj, globlje poglej! AH ne 
vidiš, od kod te nove slie? Živ
ljenje se drami v nižavah, Id 
so spale. Oči se odpirajo, Iščejo 
luči, roke se iztegajo, iščejo ci
ljev.

Neznani partizan med NOB:
Tu gori svoboda se snuje 
vesel grem s pohoda v pohod, 
saj tukaj fašist ne Ukazuje, 
naj večno poslušen bom rob.
V vseh štirih primerih Je moč

no poudarjena upornost Sloven
cev proti nasilju in zatiranju, 
navezanost na zemljo, ljubezen 
do domovine, ter vedno in povsod 
prisotna želja po svobodi in ne
odvisnosti. Ideja po svobodi, ide
ja punta proti nasilju in zatira
nju, ki se je rodila v velikem tol
minskem puntu in je bila tako 
kruto zatrta z obešenjem in raz
četverjenjem enajstih voditeljev 
punta — 150 kmetov-puntarjev Je 
bilo obsojenih na zaporne kazni, 
nekaterim je bila zaplenjena po
lovica, tretjina ali četrtina premo
ženja, vsem pa še naložena ka
zen 2000 goldinarjev — se Je pre
našala Iz roda v rod skozi dolgih 
228 let. Spomladi 1941 se je ta 
Ideja razplamtela v vseljudski o- 
boroženl upor. V štiriletni narod
noosvobodilni borbi so partizani, 
skupaj z vsemi naprednimi Slo
venci, Izbojevali svobodo in ures
ničili Idejo tolminskih puntarjev:
((Dovolj še pesti je v naši deželi. 
Pokažimo tujcu, da naša velja, 
da v naši deželi je puntar doma!«

Konec
ANDREJ PAGON-OGAREV

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Skle
nili boste nova koristna poslovna 
zavezništva. Nikakor ne skušajte re
šiti nekega čustvenega vprašanja s 
pomočjo sile.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Močno 
vas bo prizadela neka krivična kri
tika. Prehodna napetost v družini.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Bodite zelo oprezni v odnosu do 
nekega poslovnega partnerja. Pre
več ste nestrpni ln oblastni.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Uspeš
no boste izkoristili izredno finanč
no priložnost. Pazite, da bi s svo
jo sebičnostjo ne pokvarili družin
skega vzdušja.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Pazite 
se, da bi ne nasedli nehoteni pro
vokaciji. V nekem čustvenem od
nosu ne bodite pretirano popust
ljivi.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) De
lajte tako kot včeraj, pa vam je 
uspeh zagotovljen. Posvetite neko
liko več česa vzgoji svojih otrok.

TEHTNICA (od 23. 9, do 23. 10.)

Ko boste odstranili neko ov 
vam bo nadaljnja pot povsem 
prta. Deležni boste priznanja 
zvezi z nekim svojim dobrodela 
dejanjem.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 
11.) Vaše finančno načrtovanje 
najbolj trdno. Ne zanemarj« 
svojih zakonskih dolžnosti.

STRELEC (od 22. 11. do 20. 
Dan ne bo najbolj primeren za 
vesticlje. Skušajte biti bolj drui 
ni.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 
Ne Izgubite hladnokrvnosti v nel 
besednem dvoboju s predsto 
kom. Pomagajte svojemu prij 
lju v nesreči.

VODNAR (od 21. I. do 19. 
Kljub svojim naporom, zadeve 
boste razčistili. Neld prijatelj 
vam bo izneveril.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) : 
pajte kar naprej po svoji poti, 
vas bo privedla do uspeha. Oc 
nth, Id vas ljubijo, lahko zahtei 
vse.

SOCIALNA VPRAŠANJA

STRUP PROTI TESNORI,
BOLEZNI STOLETJA

Fausto Antonini

Bolezen našega časa je 
tesnoba. O tem se strinja
jo psihiatri, psihologi, psi
hoanalitiki, filozofi, socio
logi. Mogoče bo naše sto
letje šlo v zgodovino kot 
stoletje velike tesnobe, toda 
tudi kot stoletje iskanja 
sredstev proti tesnobi.

Kaj je tesnoba?
Tesnoba je kot fluidno, 

viseče stanje napetosti: 
mučne, stalne napetosti, ne
ke vrste «trna v mesu». Je 
kakor bolj ali manj kro
nično in prikrito stanje 
strahu. Toda tesnoba je 
različna od strahu, ker o- 
čitno nima zavestno kon
kretnega, realnega objek
tivnega razloga. Ustrašimo 
se zaradi nečesa, zaradi re
alne nevarnosti; tesnoben 
človek pa se sicer boji, 
toda ne ve točno, česa. 
Boji se vsega in ničesar.

Od česa izhaja tesnoba? 
Tesnoba izhaja iz skupka 
razlogov: od tesnobne ali 
napadalne matere; od zgre
šene, zatiralne, neracional
ne, spolne vzgoje (ali bolje, 
nevzgoje); od ostrega, bolj 
ali manj nerešenega konflik
ta s staršem istega spola;

od močnega čuta manjvred
nosti ali krivde; od po
manjkanja kake osebne re
alizacije; toda predvsem od 
globokega občutka negoto- 
tovosti, zlasti kar se tiče 
prihodnosti.

«To je problem, o kate
rem vam, hočem govoriti: 
negotovost prihodnosti. Bolj 
ko kdaj prej, danes člo
vek vprašuje in se vprašu
je po prihodnosti; po svo
ji prihodnosti in prihod- 
snosti svojih dragih.

Sliši obravnavati — in je 
zaradi tega zbegan — «e- 
kološki» problem o posledi
cah, ki lahko nastanejo za
radi motenj, ki jih vnaša 
človek v ravnotežje narav
nega okolja, čuti se vedno 
bolj ujetnik sistema življe
nja, ki sta ga vsilila teh- 
nicizem in konsumizen: 
njegove potrebe naraščajo 
iz dneva v dan, vzporedno 
s tehnološkim napredkom 
(toda je morda to napre
dek?...); denar dobiva ved
no več važnosti v smislu, 
da se izdeluje vedno večje 
število privlačnih, očarlji
vih reči, ki jih je mogoče 
kupiti z denarjem; pokoj
nina, ki se danes predvide

va za «tretjo starosta, bo 
jutri lahko nezadovoljiva za 
današnje potrebe, kaj šele 
za jutrišnje in pojutrišnje 
potrebe!...

To so vprašanja, ki daje
jo izvor — na zavestni in 
podzavestni ravni —- temu 
visečemu in razočarajočemu 
stanju negotovosti, od kate
rega izhaja tesnoba naše
ga stoletja.

Toda, kakor sem rekel v 
začetku, se to stoletje od
likuje tudi po iskanju sred
stev proti tesnobi. Poglavi
ten strup proti tesnobi je 
pridobitev varnosti (ali več
je količine varnosti) za 
svojo prihodnost. Tesnoba 
se pobija in se obvlada z 
odločitvami in dejanji. O- 
sebno dejanje volje, sko
raj upora proti vsaki sle
pi prilagoditvi, nam daje 
čutiti «svobodne» ljudi, 
razsodnike naše usode. Ta 
aktivni nastop nas že delo
ma razbremeni tesnobe, ki 
je v nas in v tistih, ki 
živijo ob nas. Prostovoljno 
dejanje preskrbe, ki ga iz
vršimo, da bo naš jutriš
nji dan bolj gotov, nam 
že danes daje vedrost. Ni
ti niso potrebne velike žr

tve. da ga storimo, ker za
dostuje dnevni izdatek, e- 
nak vrednosti nekaj cigaret, 
da si predočimo mirnejšo 
«tretjo starostu, dvojno po
kojnino za tistega, ki že li
živa eno, «osebno» pokoj
nino za tistega, ki ne uži
va nobene oblike zavarova
nja.

Med raznimi zavarovalni
mi družbami, ki delajo te 
operacije, je neki zavod, 
ki nima dobičkarskih na
menov, ker se njegov do- 
dobiček povrne do polovice 
njegovim, zavarovancem — 
ki lahko veljajo za njego- 
gove «delničarje» — dra- 
ga polovica pa se izlije v 
državne blagajne in je to
rej v korist vseh državlja
nov.

Zagotoviti si mirno etre- 
tjo starosta pomeni učin
kovito prispevati k že da- 
našnjemu pobijanju razšir
jene in prešinjajoče tesno
be; pomeni, da lahko raču
namo na vzdrževanje živ
ljenjske ravni, ki bi bilo 
mučno, če bi jo morali o- 
pustiti prav tedaj, ko bolj 
potrebujemo utehe, opore, 
pomoči; z eno besedo, sre
če.

preši
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edri dnevi,
i jih programiramo mladi 
polico

Informacije, nasveti tn pomoč pri 
4329 agencijah INA, razmeščenih 
na vsam državnem ozemlju.
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Uradnlltvo
Podružnica
Uprava

TRST
GORICA
TRST

Ul. Montecchl 6/11 PP 559 Telefon 93 808 94 638 
Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 33 82 
Ul. Montecchi 6/II Telefon 95 823

Naročnina
Mesečno 1.100 lir — vnaprej, polletna 6.100 lir, celoletna 11.000 lir. Letna 
naročnina za inozemstvo 15.500 lir. V SFRJ posa
mezna Številka 1.— dinar, mesečna 14.— din, letna 140.— din, 
Poštni tekoči račun Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 2. julija 1971

Za SFRJ Tekoč račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3^270/1
«ADIT» ■ DZS, Ljubljana. Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 2001 finančno -
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. »Mali oglasi* 
50 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
upravi Iz vseh drugih pokrajin Italije pri .Societš Pubblicitž Italiana*.

Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdais In tiska ZTT • Trst

PO ZADNJIH ODLOČITVAH DOMA MINTOFFA

glede
Vlada VB v škripcih 

oporišč na Malti
Malta predložila varnostnemu svetu OZN do
kument, v katerem je obrazložila svoj položaj

NEW YORK, 1. — Malteška vla
da je predstavila varnostnemu sve
tu dokument, v katerem trdi, da 
ne obstaja nobena pogodba, po ka
tetri bi se ladje ZDA lahko poslu
ževale malteških pristanišč. Vlada 
zatrjuje, da bodo prihodnji obiski 
ameriške vojaške mornarice neza
želeni in nikakor ne v skladu z 
malteškimi Interesi.

Kaže, da ameriško zunanje mi
nistrstvo ni zahtevalo nobenega po
jasnila glede odločitve malteške vla
de, da prepove dostop na otok ame
riškim ladjam In da tega ne bo 
storilo niti v bodoče, saj nima do 
tega nobene pravice.

V Istem dokumentu obtožujejo 
vlado Velike Britanije, da skuša na 
vse načine zavlačevati pogovore, ki 
bi lahko privedli do umika britan
skih čet z otoka.

Malta je predstavila ta dokument, 
da bi pojasnila svoj položaj spri
čo kampanje, ki jo je uprizoril za
hodni Disk, «da bi prisilili malteško 
vlado, da sprejme britanske In 
ameriške zahteven.

V Londonu vlada še vedno velika 
negotovost: britanska vlada skuša 
pravilno oceniti pomen odločitve 
novega malteškega premiera Doma 
Mtntoffa. Vest, da je Malta eno
stransko prekinila obrambno po
godbo, s katero je bila vezana na 
Veliko Britanijo od leta 1964 ni 
uradno potrjena. Včeraj je prispeti 
v London britanski visoki komisar 
za Malto sir Duncan Watson, ki bo 
s funkcionarji Forelgn Officea pro
učil nov položaj na sredozemskem 
otoku.

Velika Britanija je do sedaj pla
čevala 5 milijonov šterlingov na 
leto za svoja oporišča na otoku. Po 
zadnjih govoricah, ki jih sicer Min- 
toff ni potrdil, naj bi malteška vla
da zahtevala vnaprej 13 milijonov 
šterlingov na leto.

Britanski zunanji minister Godber 
je izjavil v parlamentu, da se je 
strateški pomen Malte po drugi sve
tovni vojni občutno zmanjšal in da 
bo zato treba dobro proučiti mo
rebitno novo pogodbo za ohranitev 
britanskih oporišč na njej.

Glasnik opozicije Denis Healey je 
dejal, da se je važnost Malte kot 
vojaškega oporišča še zmanjšala, 
potem ko je potekel angleško-libijski 
dogovor o vzajemni vojaški pomo
či. Edino, kar bi utegnilo skrbeti 
Veliko Britanijo je dejstvo, da bi 
do teh oporišč prišla kakšna so
vražna sila. Healey je tudi vprašal 
Godber ja. ali ima njegova vlada na
men predlagati nevtralizacijo Malte, 
kot bi to hotel Dom Mintoff. God
ber je odgovoril, da se njegova 
vlada o tem še mora pogovarjati 
s malteškimi predstavniki.

dila svojo podporo naporom in pred
logom vlade princa Sihanuka za 
ohranitev neodvisnosti, neuvrščeno
sti in ozemeljske nedotakljivosti 
Kambodže. Obe strani prav tako 
sodita, da so predlogi ljudske fron
te Laosa od 12. maja 1971 razumna 
pobuda za dosego pravične rešitve 
laoškega vprašanja. Tepavac in Čak 
sta nadalje v svojih razgovorih iz
razila zaskrbljenost zaradi nadalje
vanja rasne diskriminacije, kolonia
lizma in hegemonizma ter izrazila 
solidarnost z borbo vseh narodov 
za svobodo in neodvisnost. Zastop
nika Jugoslavije in Kambodže sta 
prav tako poudarila neobhodnost od
stranitve posledic izraelske agresije 
in pravične rešitve krize na Bliž
njem vzhodu.

B. B.

Nova pričevanja 
o ameriških zločinih 
v Vietnamu

LONDON, 1. — Nadaljujejo se 
pričevanja o grozotah, ki so jih 
povzročili in jih povzročajo ameri
ški vojaki v Vietnamu. Zadnjo izja
vo o tem je dal ameriški polkovnik 
Herbert, ki je bil dalj časa na 
Indokitajskem polotoku. V intervju
ju, ki ga je prenašala angleška 
televizijska družba Thames pravi, 
da ameriški oddelki tekmujejo v 
tem, kdo bo ubil več nasprotnikov, 
naj so to pripadniki južnovietnamske 
osvobodilne fronte, severni Vietnam
ci ali civilisti. Za vsako ubito osebo 
dobi oddelek točko, kar je privedlo 
do tega, da že sestavljajo lestvice, 
s katerimi se nekateri ponašajo.

Polkovnik Herbert je govoril o de
kletih, ki so jih privezali na elek
trične generatorje in jih podvrgli 
sunkom visoke napetosti, govori o bi
čanjih do smrti, o otrocih zaduše
nih, tako, da so jim pritisnili obraz 
v zemljo, dokler niso umrli.

Od častnika so ameriške oblasti 
zahtevale, naj takoj poda ostavko, 
ker ga bodo v nasprotnem primeru 
izključili iz vojske: v tem primeru 
bi mož ostal brez pokojnine, ki bi 
mu pripadala po dvajsetih letih 
službe.

PO TISKOVNI KONFERENCI VODSTVA SNG

ŠTIRINAJST KULTURNIH DELAVCEV 
ODPOVEDALO SODELOVANJE Z DRAMO

Ponovni dokaz utišane gledališke krize v Sloveniji

(Od našega dopisnika)
LJUBLJANA, 1. - Včeraj je bila 

v Drami Slovenskega narodnega 
gledališča tiskovna konferenca, na 
kateri je vodstvo seznanilo časni
karje z delom gledališča v pretekli 
sezoni, s spremenjenim sporedom v 
prihodnjem delovnem obdobju 1971- 
72 in s stališči ob odhodu treh re
žiserjev iz dramskega kolektiva. 
Ravnatelj Drame je pojasnil, da so 
javnosti že znana nasprotovanja na
stala zaradi idejnih in estetskih ne
soglasij, kot tudi vprašanj, pove
zanih z nagrajevanjem in delom 
dramskih režiserjev. Vsa ta doga
janja je na novo obarvala izjava 
dvanajstih slovenskih režiserjev o 
položaju v Drami. Pridružilo se ji 
je tudi 14 javnih kulturnih delav
cev. Če so nekateri dogodki pred 
tem že zbujali bolj optimistična 
upanja o prihodnjem delu osrednje 
slovenske gledališke ustanove, jih 
je omenjena izjava, v kateri pod
pisniki zaradi nasprotij z dramskim
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MATURE NA VIŠJIH SREDNJIH ŠOLAH

Skoraj 270.000 dijakov iz vse Italije 
stopilo pred profesorske komisije

Skupno je bilo ustanovljenih 4.140 komisij s 24.600 profesorji

Zaključen obisk 
Sihanukovega odposlanca 
v Beogradu

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 1. — V Beogradu je 

bilo danes objavljeno skupno spo
ročilo o obisku zunanjega ministra 
kraljevske vlade nacionalne enot
nosti Kambodže Sarina Čaka v Ju
goslaviji. Obe strani sta poudarili 
velik pomen politike neuvrščenosti 
v sodobnem svetu in zgodovinsko 
važnost 3. konference neuvrščenih 
v Lusaki. Obe strani sta nadalje 
obsodili razširitev vojne v Indoki- 
ni in poudarili potrebo brezpogojne
ga umika čet ZDA in njihovil) zavez
nikov z vseh področij Indokine ter 
pozdravili napredek v borbi naro
dov Vietnama, Kambodže in Laosa 
za svobodo in samoopredelitev na 
osnovah ženevskih sporazumov. Ju
goslovanska vlada je ponovno potr-

RIM, 1. — Po vsej Italiji so se 
danes začele mature na klasičnih 
in znanstvenih licejih ter na višjih 
umetniških šolah ter usposobljenost- 
ni izpiti na učiteljiščih ter na teh
ničnih zavodih.

Pred profesorske komisije se je 
davi tako predstavilo 270.000 kandi
datov, ki nameravajo opraviti ma
ture. Skupno je bilo v Italiji usta
novljenih 410 komisij, ki zaposlujejo 
24.600 profesorjev. Po vseh šolah je 
danes potekal enak »obred*: dijaki 
in profesorske komisije so stopili v 
učilnice ob pol devetih. Predsedni
ki komisij so poklicali po imenu vse 
dijake, nakar so odprli zapečatene 
kuverte z naslovi nalog iz italijan
ščine. Približno dp devetih je tra
jalo narekovanje naslovov, poleg te
ga so po nekaterih šolah profe
sorji razložili maturantom še kako 
formalnost. Na šolah na Tržaškem 
in Goriškem, v Poadižju in v dolini 
Aosta so predsedniki morali opraviti 
še prevod italijanskih naslovov, da 
so maturantje lahko pisali naloge v 
materinem jeziku, to je v slovenšči
ni, nemščini ali francoščini. Vsi 
kandidati so imeli na razpolago šest 
ur in štiri naslove, ki so se pa raz
likovali od vrste do vrste šole. 
Predsedniki komisij so razdelili oži
gosane in podpisane liste, nakar 
so se dijaki lotili pisanja. Ministr
stvo je kot vsako leto dovolilo u- 
porabo slovarjev ali pravopisov.

Jutri je na vrsti druga pismena 
naloga. Na klasičnih licejih bodo 
kandidati pisali prevod iz latinščine, 
na znanstvenih zavodih in učitelji
ščih iz matematike, na trgovskih 
tehničnih zavodih nalogo iz trgovin- 
stva, na višjih umetniških šolah bo
do imeli izpit iz risanja, bodoči geo
metri pa se bodo morali spoprijeti 
z gradbeništvom in načrtovanjem. 
Po nekaj dneh odmora se bodo za
čeli ustni izpiti, pri katerih bodo 
morali dijaki biti pripravljeni v 
dveh predmetih, izmed štirih, ki jih 
je izbralo ministrstvo. Od teh bo
do en predmet izbrali sarm ob zak
ljučku pismenih izpitov, drugega pa 
bo določila komisija.

Omenili smo že, da so naslovi 
nalog bili različni na različnih vr 
stah šol. Za klasične in znanstvene 
liceje, za učiteljišča in trgovske 
tehnične zavode je podrobnejše po 
ročilo na strani krajevne kronike, 
zato bi omenili samo pomembnej 
še naslove, ki so se pojavili na 
drugih šolah. Na umetniških zavo
dih so imeli dijaki na razpolago na 
primer naslov »Povejte zakaj je te

levizija, med modernimi sredstvi ob- 
veščevanja, spremenila v precejš
nji meri naše navade, okuse, celo 
naše kulturne interese*. Na profe
sionalnih zavodih je eden izmed na 
slovov zadeval najbolj aktualne pro
bleme človeštva: »Doba, v kateri 
živimo, je doba racionalizacije, or
ganizacije, avtomatizma, masovne 
proizvodnje, povišanja potrošnje. Je 
pa hidi doba hitrosti, turizma, iz
popolnjenih tehnik, ravnotežja u- 
straihovanja, vesoljskih poskusov*.

Na splošno so imeli vsi dijaki na 
razpolago eno literarno, eno zgodo
vinsko, eno strokovno in eno prosto 
nalogo.

Kvestof prepovedal 
festival neapeljske 
popevke

NEAPELJ, 1. — Neapeljski kve- 
stor je prepovedal festival neapelj- j 
Ske popevke, ki bi se moral začeti 
danes zvečer. Kvestor ni obrazlo
žil svojega ukrepa.

Pred «Banco dl Roma. v Catanii

Trije mladeniči spretno 
izvedli rop 57 milijonov

CATANIA, 1. — Trije dovolj
spretni roparji so se pojavili danes 
popoldne pred bančnim zavodom 
»Banco di Roma* v središču Cata- 
nie in po nekaj trenutkih odšli s 
57 milijoni, ne da bi se koga do
taknili.

Vse se je zgodilo v izredno krat
kem času. Dva uslužbenca »Banco 
di Roma* sta komaj pristavila avto
mobil ob pločniku po običajnem o- 
bisku vseh bančnih podružnic. Od
prla sta vrata «fiata 600», ko so se 
jima približali trije zlikovci z za
kritimi obrazi. Eden je imel v 
rokah mitraljez, ostala dva pa pi
štole. Uslužbencema so ukazali, naj 
jim izročijo ves denar, ki so ga 
nosili s seboj. Bančni blagajnik je 
opazil, da se pred banko dogaja 
nekaj nenavadnega in je takoj spro
žil alarm ter telefoniral policiji, isto
časno je z okna v prvem nadstropju 
začel kričati tudi bančni direktor, 
ki je opazil roparje. Zlikovec z 
mitraljezom je naperil orožje proti 
ravnatelju, ki se je umaknil, vsi 
trije pa so se začeli naglo umikati.

Skočili so v »fiat 124», ki je bil 
parkiran nedaleč od bančnega vho
da in nemoteno odšli. Ko je prišla 
policija o roparjih ni bilo sledu.

Seveda je policija takoj začela z 
zasledovanjem in preiskavami. Po 
opisu nekaterih navzočih so bili ro
parji srednje visoke postave, stari 
okrog 25 let s temnimi hlačami in 
svetlimi srajcami. Bančna uslužben
ca sta bila zavarovana za primere 
ropa za vrednost 90 milijonov lir.

TRŽAŠKI DNEVNIK
NA PROCESU PROTI PROF. LOJZETU TULU

vodstvom odpovedujejo sodelovanje, 
vsekakor ovrgla. Poklicna solidari- 
zacija dvanajstih režiserjev kot tu
di podpora 14 kulturnih delavcev 
njihovemu ravnanju — da brez njih 
ustanova ne bo mogla normalno de
lovati, je povsem jasno —■ je do
kaz ponovnega izbruha že nekoliko 
utišane gledališke krize poslednjega 
obdobja. Kako se bo izteklo, je se
veda še težko reči. Čeprav položaj 
v Drami ne predstavlja osrednjega 
problema kulturnega trenutka, v 
Sloveniji bi bilo vendar želeti, da bi 
se spor končno le utišal tako v ko
rist normalnega delovanja dramske
ga ansambla kot tudi zato, da bi si 
Narodno gledališče spet pridobilo 
zaupanje že precej osule publike in 
lahko nadaljevalo svoje kulturno, 
idejno in vzgojno poslanstvo.

DRAGO KOSMRL1

Po zaključku dokaznega postopka 
beseda zastopnikoma zasebnih strank

Pojasnjevanje odnosov med Odborom za pomoč razlaščencem in Slo
vensko skupnostjo - Zavrnjena zahteva po tolmaču za slovenščino

Skupni komunike 
ob obisku 
indijskega ministra

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 1. — V skupnem po

ročilu o obisku ministra za turi
zem In civilno letalstvo indijske 
vlade Karana Singa, ki je bil kot 
posebni odposlanec Indire Gandi 
gost zveznega izvršnega sveta v Ju
goslaviji se omenja, da je Slug, ki 
ga je med obiskom sprejel tudi 
predsednik Tito, podrobno obvestil 
jugoslovanske vodilne osebnosti o 
dogodlklh, ki so pripeljali do seda
njega težkega položaja v Vzhod
nem Pakistanu in poudaril, da so 
milijoni beguncev izredno težko 
breme za Indijo. Jugoslavija sodi, 
da položaj na Indijski podcelini 
ogroža mir, in ponavlja, da je edi
ni način za trajno rešitev vpraša
nja iskanje politične rešitve, to je 
prenosa oblasti na izvoljene zastop
nike ljudstva Vzhodnega Pakistana, 
kar bi pospešilo pogoje za vrnitev 
beguncev v domovino. B. B.
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Na tem vozičku M so se ga polastili roparji, je bilo naloženih 8 vreč z denarjem v skupni vred-—'tzrss ssrsr -

TRST A
7.15, 8.15, 11.30, 13.15, 14.15,

17.15, 20.15, 23.15 Poročila; 7.30 
Jutranja glasba; 11.35 Šopek slo
venskih pesmi; 11.50 Hampton 
in njegovi solisti; 12.10 Sloven
ska ljudska umetnost; 12.20 Za 
vsaikiogar nekaj; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Orkester Oasamas- 
sima; 17.20 Za mlade poslušal
ce; 18.15 Umetnost in priredi
tve; 18.30 Sodobni ital. sklada
telji; 18.40 Rugolov in Kantonov 
orkester; 19.10 Od humanoidado 
robota; 19.20 Novosti v diskote
ki; 19.40 Oktet «Gallus»; 20.00 
Šport; 20.35 Gospodarstvo in de
lo; 20.50 Koncert operne glasbe; 
21.40 PoOJktami plesi; 22.05 Za
bavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15.10 Spored za otroke; 15.30Res
nica, radijska drama.

KOPER
6.30, 7.00, 11.00, 12.30, 14.00,

19.00, 22.30 Poročila; 7.40 Glasba 
za dolbno jutro; 8.10 Jutranja 
glasba; 9.30 «20.000 lir za vaš 
spored«; 10.15 Lahka glasba;
10.30 Plošče za polletje; 11.15 No
ve plošče; 12.00, 12.45 ln 13.07 
Glasba po željah; 14.05 Tretja
stran; 14.15 Godba na pihala ni
zozemske mornarice; 14.30 Sim
fonična glasba; 15.00 Plošče;
16.00 Spored RL; 16.30 Tops-
paps; 17.00 Primorski dnevnik;
17.20 Mladi izvajalci; 17.45 Kul
turna panorama; 18.10 Vaši pev
ci; 18.30 Kpjižna oddaja; 18.45 
Zabavna glasba; 19.00 Simfonič
ni koncert; 20.00 Poje Llttle To- 
ny; 20.30 Spored RL; 23.35 Kon
cert violinista D. Bravničarja;
24.00 Spored RL.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 in 

23.05 Poročila; 7.25 Orkestri lah
ke glašbe; 8.30 Jutranje popev
ke; 9.15 Vi in jaz; 11.30 Galeri
ja melodrame; 12.10 Plošče; 13.15 
Poje H. Belafonte; 13.27 Skrče
na komedija; 14.00 Popoldanska 
oddaja; 16.00 Spored zb. otroke;
16.20 Za vas mlade; 18.15 Plo
šče; 18.45 Sindikalna oddaja;
19.30 Motivi iz ameriškega fol- 
ka; 20.20 Skrivnosti gotskega ro
mana; 21.00 Grieg: «Peer Gynt».

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 10.30, 13.30, 18.30 ln 

24.00 Poročila; 8.40 Orkestri; 
9.50 «Goya», 5. nad.; 10.05 Plo
šča za poletje; 10.35 Telefonski 
pogovori; 12.35 Ansambli lahke 
glasbe; 13.00 Hit parade; 14.00 
in 18.05 Kako ln zakaj; 14.05 
Plošče; 15.15 Znane melodije; 
15.40 Vesele harmonike; 16.05 
Studio aperto; 18.45 Plošče za 
mlade; 19.02 Spored z G. Mo- 
randljem; 20.10 Plošče; 21.00 
Knjižna oddaja; 21.45 Francoske 
plošče; 22.00 Skrivnosti Pariza,

5. nad.; 22.20 19. festival neapelj
ske popevke.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.00 

Glasba in poezija; 11.45 Sodob
na ital. glasba; 12.20 Baletna 
glasba; 13.05 Medigra; 14.30 Kon
cert pianistke M. Donadoni-Omo- 
deo; 15.00 Cherubinljeva opera;
16.30 Avantgarda; '18.45 Kulturna 
oddaja; 19.15 Vsakovečemi kon
cert; 21.30 Pri izvirih glasbe.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 

Nabožna glasba; 11.00 Medigra;
12.00 Schubertova in Firkusnyje- 
va glasba za klavir; 12.40 Simfo
nični koncert; 14.10 Sodobna i- 
taltjanska glasba.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 18.00,

19.30, 22.00 Poročila; 9.10 Oper
na matineja; 10.05 Počitniško 
popotovanje; 10.20 L. Leskovar, 
O. Pestner, D. Haberl in S. Ga
beršček; 10.45 Skladbe za mladi
no; 11.15 Pri vas doma; 13.10 Iz 
slovenskih klavirskih albumov;
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 
Vedri zvolki s plhailniiml orke
stri; 14.30 Priporočajo vam... 
15.10 Lahka glasba; 15.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo; 16.30 Napotki za turiste; 
16.35 Glasbeni tntermezzo; 16.40 
Glasba severnih dežel; 17.00 «Vr- 
tiljalk«; 17.40 Z madridskim Sim
foničnim orkestrom; 18.10 Člo
vek in zdravje; 18.20 Operni 
koncert s solisti beograjske O- 
pere; 19.15 Za prijetno razvedri
lo; 20.00 Lahko noč, otroci! 20.15 
Minute s triom Jožeta Burnika;
21.00 Poje berlinski motefcni 
zbor; 21.30 «Top-pops 13»; 22.15 
Oddaja o morju in pomoršča
kih; 23.15 Besede in zvoki iz lo
gov domačih; 00.00 Vremenska 
napoved in poročila; 00.05 Lite
rarni nokturno; 00.15 Jazz pred 
polnočjo.

ITAL. TELEVIZIJA
12.30 Kulturna oddaja; 13.00 

Tretja starost; 13.30 Dnevndk;
17.00 Spored za najmlajše; 17.30 
Dnevnik; 17.45 TV za otroke; 
18.45 Glasbeni spored; 19.10 Kul
turna oddaja; 19.45 šport in 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
TV 7; 22.15 TV igra; 23.00 Dnev
nik.

II. KANAL
17.30 Evrovizija: prenos šport

nega dogodka iz Aachema, ter 
Tour de France; 21.00 Dnevnik; 
21.20 TV igra; 22.20 19. festival 
neapeljske popevke.

JUG. TELEVIZIJA
15.00 Wimbledon: Tenis, finale 

žensk; 19.15 Obzornik; 19.30 Ve
seli tobogan; 20.00 Mestece Pey- 
ton; 21.00 TV dnevnik; 21.35 Split 
71; 23.05 Odiseja miru; 23.35 Po 
ročila.

Včeraj se je pred tržaškim ka
zenskim sodiščem (predsednik Li- 
gabue, tožilec Branci, zapisnikar- 
ka Casanova, zastopnika zasebnih 
strank Agneletto in Kostoris, obram
ba Berdon in Logar) nadaljevala 
obravnava proti prof. Lojzetu Tulu 
iz Mačkovelj, ki je obtožen, da si 
je nezakonito prisvojil nekaj več 
kot štiri milijone lir.

Obravnava se je začela prejšnji 
ponedeljek. Predvčerajšnjim so sod
niki zaslišali vrsto prič. Včerajšnja 
razprava se je začela z zasliševa
njem prič, ki sta jih predložila ob- 
toženčeva branilca.

Prvi je nastopil kot priča dr. Raf
ko Dolhar, ki je izjavil, da je bil 
član glavnega odbora Slovenske 
skupnosti ter večkrat tudi član ož
jega izvršnega odbora- Priča se ne 
spominja, če je bil član tega ožje
ga odbora prav v letih 1965 in 1966, 
ko so se odigrali dogodki, ki so pri
peljali prof. Tula pred sodišče. Na 
vsak način je dr. Dolhar izključil, 
da bi glavni odbor Slovenske skup
nosti kdajkoli naročil prof. Tulu, 
naj izplača Ljubomiru Štoki določe
ne stalne prejemke ali mesečno 
plačo. Pripomnil je še, da je bil 
glavni odbor obveščen o sklenitvi 
pogodbe med odborom za pomoč 
razlaščencem in poojetjem SIOT, 
toda v tej zvezi ni sprejel nobene
ga ukrepa. Na vprašanja odv. A- 
gneletta je dr. Dolhar ponovno iz
javil, da mu ni znano, če je ožji 
odbor Slovenske skupnosti sklepal 
o dodelitvi mesečne plače Ljubo
miru Štoki.

Tu je zastopnik zasebne stranke 
odv. Agneletto vprašal, če je priči 
znano, da je on poslal tajništvu 
Slovenske skupnosti pismo, v kate
rem je postavljal vprašanje o po
razdelitvi vsote 35 milijonov lir, ki 
jo je odbor za pomoč razlaščen
cem prejel po sporazumu 6. de
cembra 1965 s SIOT. Dr. Dolhar je 
izjavil, da ne ve, če je tajnik Černe 
prejel to pismo. Ni izključil na
dalje možnosti, da se je udeležil 
sredi februarja 1966 sestanka v Ul. 
Donizetti, kjer se je razpravljalo o 
ustanovitvi komisije, ki naj bi pro
učila delovanje odbora za pomoč 
razlaščencem in kateri bi moral ta 
odbor poročati o svojem delu.

Pomembno pričevanje na včerajš
nji obravnavi je podal prof. Jež. 
Prof. Jež je izjavil, da je bil v letih 
1965 in 1966 predsednik skupščine 
Slovenske skupnosti. Poudaril je, 
da je predlagal, kar je tudi sprejela 
večina članov skupščine, naj odbor 
za pomoč razlaščencem nima no-

majo stranke in Slovenska skupnost 
nobenega opravka z odborom za po
moč razlaščencem. Vedel pa je, da 
je bila imenovana komisija, kateri 
bi moral odbor poročati.

Tudi Anton Terčon je izključil, 
da bi glavni odbor Slovenske skup
nosti kdajkoli sklepal glede neke 
stalne plače Ljubomiru Štoki, ali 
da bi dal prof. Tulu navodila v 
tem smislu.

Sledila so potem pričevanja ne
katerih ljudi iz Doline, ki so bili 
prizadeti zaradi razlastitev. Just 
Vatta je izjavil, da ni bil zado
voljen z dogovorjeno odškodnino. 
Sledila so pričevanja Ane štrajn, 
Celestina Strajna, Angele Štrajn- 
Kocjančič in Ane Sancin-Žerjal. 
Pričevanje Ane Sancin-Žerjal je 
sprožilo ostro polemiko med bra
nilci in zastopnikom zasebne stran
ke odv. Agnelettom. Ker je v neki 
svoji izjavi izpričala, da ne odgo
varjajo resnici izjave pred preisko
valnim sodnikom, si je javni toži
lec pridržal pravico, da bo na 
koncu dokaznega postopka zahte
val sodnijske akte ter sprožil mo
rebiten postopek proti priči in mo
rebitnim drugim krivcem prestop

ka kraju sta pričala še Albin Žer
jal in nato odv. Floridan. Prav pri 
Floridanu se je obravnava zavlekla, 
ker je šlo za osebnost, ki je bila 
svoj čas član odbora (mogoče sem 
član še danes* — je rekel nekako 
v šali) za pomoč razlaščencem. Po 
njegovem mnenju je bil odbor ne
kakšna inačica Slovenske skupnosti, 
ker so bili njegovi člani veljaki te 
politične formacije. Floridan je trdil, 
da je bil odbor izrazito političen v 
smislu starogrške «polys» (pripom
ba predsednika sodišča). Povedal 
je še, da je zastopal koristi štirih 
razlaščencev, ki pa so mu v za
četku 1966. leta odvzeli mandat, po
tem ko je to zahteval sam pred
sednik Tul. Do tega je prišlo po
tem, ko so nekateri člani odbora 
sklenili sporazum (v začetku de
cembra 1965) z družbo SIOT. Priča 
je nadalje obširno govorila o de
javnosti odbora na vsem tržaškem 
področju ter je izjavila, da so bili 
stroški, na katere je naletel odbor, 
malenkostni.

Na kraju obravnave je odv. Agne
letto zahteval, naj sodišče dovoli 
čitanje izjav številnih ljudi ter je 
potem zastavil obtožencu vrsto vpra
šanj.

Omeniti moramo še, da je pred
včerajšnjim obramba zahtevala, naj 
sodišče imenuje tolmača za sloven
ščino. Zastopniki zasebne stranke

nje o vprašanjih tržaškega gospo
darstva. Uvodno poročilo bo podal 
Giorgio Rossetti, član federalnega 
tajništva. Sledila bo razprava. Na 
vrsto bodo prišla vprašanja pod
ročij za industrijski razvoj, ladje
delništva in kovinske industrije, 
Arzenala-Sv. Marka, socialno-eko- 
nomsfoifo con ln zlasti problem pre
ureditve pomorskih prog.

Natečaji tržaške 
občinske uprave

Tržaška občina je razpisala nate
čaj za 12 mest upravnega uradnika 
3. razreda (skupina B, stopnja VII 
upravnega osebja).

Za pripustitev k natečaju je po
trebna diploma višje srednje šol« 
in dopolnitev osemnajstega leta 
starosti.

Prošnje je treba napisati na koi- 
kovaneim papirju in dopolniti s po
trebnimi dokumenti ter poslati ge
neralnemu občinskemu protokolu 
do 14. avgusta 1971. Podrobnejše in
formacije lahko dobite pri 2. oddel
ku za osebje v občinski palači v 
2. nadstropju v uradu 92.

* * *

Potem ko je ministrstvo odobri
lo povišanje števila taksijev, je ob
činska uprava razpisala natečaj za 
45 novih osebnih dovoljenj za ta
ksiste.

Oglas je obešen na občinski o- 
glasni deski v Ul. Malcanton 2. 
Prošnje na kolkovanem papirju za 
500 lir je treba oddati v uradu za 
sprejemanje dokumentov do 12. ju
lija 1971.

Podrobnejše informacije so na 
razpolago na 5. oddelku v palači 
Costamzi v drugem nadstropju, so
ba 22.
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Sledilo je pričevanje župnika Al

bina Grmeka, ki je potrdil, da je 
Ljubomir Štoka zahajal v župnišče, 
kjer je ugotavljal razne anagraf- 
ske podatke. Delo je bilo zelo za
mudno. Župnik je nadalje izpove
dal, da so bili v kinodvorani »Ta
bor* sestanki razlaščencev, ki se 
jih je udeleževalo po 40 ali 50 
ljudi.

Tudi priča Maksimiljan Šah je 
potrdila, da se v glavnem odboru 
ni nikoli govorilo o izplačilu me
sečne plače v znesku 200.000 lir 
Ljubomiru Štoki in niti, da bi bilo 
naročeno Tulu naj Štoki izplača kak 
znesek. Potrdil je še, da ve za 
sestanek v Ul. Donizetti, ki je bil 
sklican na zahtevo odv. Agneletta 
in njegovih prijateljev. Poudaril je, 
da je bilo tedaj sklenjeno, da ni-

tolmač ni potreben, ker prizadeta 
priča dobro obvlada italijanščino.

Obravnava se bo nadaljevala da
nes z nastopom zastopnikov zaseb
ne stranke in z govorom javnega 
tožilca.

Dvoje predavanj 
v Ljudskem domu

Danes ob 20.30 bo v Ljudskem 
domu v Ul. Capitolina 3 javno pre
davanje dr. Stojana Sancina o te
mi: «Obramba prirode in ambienta 
— nova naloga delavskih množic. 
Predavanju, ki ga prireja krožek 
za politične in socialne študije »Fin
ko Tomažič«, bo sledila razprava.

Jutri ob 15.30 pa bo v Ljudskem 
diomu v Ul. Madornitna 19 zaseda-

Jamarji Debeljakov« 
skupine odkrili nov 
rov ob Glinščici

Člani jamarskega kluba «Oario 
Debeljak« že dalj časa potrpežljivo 
a vztrajno raziskujejo področje 
Glinščice, kjer so dosegli že nekaj 
zavidljivih uspehov. Na levem po
bočju so odkrili tri globeli, na po
bočju Krasa pa dve precej dolgi 
in globoki jami in kakih 40 m dolg 
podzemski rov.

Na levi strani doline so odkrili 
«jamo oltarjev«, ki je prepletena 
s celo vrsto rovov v dolžini 250 m. 
Vhoda sta na obeh pobočjih. Vhod, 
ki so ga odkrili jamarji Debeljako- 
ve skupine šele pred kratkim, je 
na desnem pobočju nad skalnato 
pregrado, ki se s Stene spušča sko
raj do Jezera, to je približno 405 m 
nadmorske višine.

Ker so ob majhnem rovu zaznaM 
prepih, so se lotili dela in si po 
dveh dneh kopanja odprli prehod. 
Čeprav je raziskovalno delo šele 
na začetku, so jamarji mnenja, da 
so odkrili Izredno lepo in razsežno 
galerijo z vrsto še neraziskanih jam 
in vodnjakov. Do sedaj so prišli v 
globino 60 m, vendar kaže, da Je 
podzemski rov globlji in tudi dalj
ši. Stalaktiti raznih oblik in barv 
dajejo temu okolju izredno lepoto. 
Jamarji delo nadaljujejo in tudi 
meritve so v teku, da bo moč ja
mo oštevilčiti ln jo vpisati v de
želni kataster.
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Z REDNEGA LETNEGA OBČNEGA ZBORA

Delavske zadruge so lansko leto 
dosegle 5379milijonov lir prometa

Poudarjena nujnost, da se ta največja zadružna usta- 
nova vrne članom . Koristno sodelovanje s konzorciji

V dvorani trgovinske zbornice 
je bil v sredo zvečer letni občni 
zbor Delavskih zadrug. Poročilo 
upravnega sveta je podal podpred
sednik Battelini, ker je bil pred
sednik inž. Josip Pečenko odsoten 
zaradi službene dolžnosti. Iz poro
čila je razvidno, da se je dejav
nost Delavskih zadrug, kljub sploš
nemu neugodnemu položaju, uspeš
no razvijala in dosegla zadovoljive 
uspehe. V preteklem letu je znašal 
promet Delavskih zadrug 5 mili
jard in 379 milijonov lir, to je 
skoraj 11 odst. več kot v letu 1959. 
Največjo dejavnost so razvili mo
derni super marketi «Super Coop», 
ki so zabeležili zvišanje prometa 
za nad 554 milijonov lir. Podpred
sednik Battelini je pripomnil, da 
so bili uspehi doseženi tudi po za
slugi sodelovanja z vsedržavnimi 
konzorciji »Coopitalia* in Conit- 
com», v deželnem merilu pa s kon
zorcijem »Gorečo*, pri katerih so 
Delavske zadruge nabavile večji 
del blaga, potrošnikom pa so nu
dile poceni in pristno blago.

Glede preureditve in moderniza 
cije prodajnega omrežja omenja po
ročilo otvoritev velikega supermar
keta v Rojanu in nakup lokalov

za približno 500 kv. m v Gradišču. 
To je eden izmed glavnih pogojev 
za popolno spremembo prodajnega 
omrežja in ureditve modemih mar
ketov, da se ugodi potrebam in 
zahtevam potrošnikov.

Dr. Peloso je kot predsednik nad
zornega odbora potrdil točnost ra
čunovodstva in knjigovodstva. Na
to sta občni zbor pozdravila inž. 
Pelegrini v imenu zadruge iz Kar- 
nije in dr. Mattioni v imenu fur
lanske zadruge iz Vidma, ki sta 
poudarila uspehe Delavskih zadrug 
ter priznala njihovo vodilno funk
cijo na področju distribucije v naši 
deželi. V imenu enotnega vsedržav
nega konzorcija zadrug »Coopita
lia* je prinesel pozdrave pred
stavnik Paterlini, ki je omenil u- 
spehe zadružniškega gibanja v dr
žavi z odobritvijo tako imenovane 
male reforme, ki določa nekaj ze
lo važnih ukrepov v korist zadrug. 
Omenil je tudi, de je vsedržavni 
konzorcij v lanskem letu zabeležil 
81 milijard lir prometa.

V diskusiji so se oglasili številni 
člani, med katerimi Parma, Cuf- 
faro, Pahor, Poletto, Bologna ter 
svetovalci Crevatin in Giacchetti. 
Crevatin je poudaril nujnost, da

se Delavske zadruge vrnejo čla
nom, ter je izrazil željo, da bi se 
izboljšali odnosi med vodstvom De
lavskih zadrug in uslužbenci. Sve
tovalec Giacchetti je navedel ne
kaj kritik glede upravljanja zadrug, 
zlasti na sektorju za sadje in ze
lenjavo, ter je izrazil zeljo, da bi 
se okrepilo sodelovanje z vsedr
žavnimi konzorciji. Zahteval je tu
di, naj se deželni konzorcij «Co- 
reco* specializira za dobavo dežel
nih pridelkov zadrugam, tako da 
bo kompetitiven. Ko je omenil 
juridičnl položaj Delavskih zadrug, 
je Giacchetti poudaril, da nadalj
nja veljavnost fašističnega statuta 
ovira Delavske zadruge, da bi lah
ko razvijale svojo funkcijo in vo
dilno vlogo pri razvoju zadružne
ga gibanja v naši deželi, in to 
prav zdaj, ko so javne oblasti spet 
odkrile in priznavajo važnost za
družništva pri nadaljnjem gospo
darskem in demokratičnem razvo
ju države. Pozval je tudi vse za- 
drugarje, naj delujejo enotno, da 
se bodo Delavske zadruge vrnile 
članom. Ob koncu so podelili študij
ske nagrade otrokom članom De
lavskih zadrug.

S. G.


